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BENICARLÓ PREPARA LA CELEBRACIÓ DELS 45 ANYS DE LES FALLES

Dissabte 11 de Novembre, a la piscina
municipal de la Salera de Castelló, va començar
la temporada de competició per als equips de
categoria Màster (veterans), amb la disputa del
primer control provincial. Participaren 239
nedadors de 15 clubs de la Comunitat
Valenciana.

Dirigits per Miryam Martínez, el Club Natació
Benicarló va presentar un equip format per 15
entusiastes nedadors: Jordi Curto, Javier Vicente,
Javier Roca, José Arán, José Luís Alcaraz, José
Luís Moliner, Eloy Vinaiza, Arturo Segarra, Idoia
Vinaiza, Marta Nieva, Alexandre López, Damián
Vidal, Jaime Ibáñez, Susana del Olmo i Miguel
Piñana.  

Al primer control de la temporada, ja va haver
actuacions molt bones d’uns veterans que no li han
perdut el gust a la competició.

Les actuacions més destacades foren: la victòria
clara de l’equip de relleus mixte del CNB als 4x50 estils;
el triomf d’Eloy Vinaiza, als  50 lliures; la victòria de
Miguel Piñana, als 100 esquena amb una meritòria

segona posició, també, als 1500 lliures;  els segons
llocs de Susana del Olmo, als 100 braça i als 100 estils
i la segona posició de Jordi Curto, als 200 papallona. 

Significar les interessants marques de Susana del
Olmo, una de les esportistes més destacades de la
història de la natació de Benicarló, en el seu retorn a la
competició, que ens fan pensar que tindria moltes
possibilitats de ser, encara, competitiva, en proves de
categoria absoluta.

PRIMER CONTROL MÀSTER  A LA PISCINA OLÍMPICA DE CASTELLÓ

text i foto CNB



EDITORIAL

pàgina 2  la veu de Benicarló 

ESPORTS

la veu de Benicarló                                                                                                                       pàgina 19

L'estat de la població o de la qüestió

Tot té a veure amb el fet que aquest equip de
govern volia presentar en societat els seus encerts de
la legislatura. Hi ho volia presentar perquè així, diuen,
ho tenien al seu programa electoral. No podem
deslliurar-nos de la temptació que també té una part
de propaganda al voler ficar en valor els encerts del
partit en el govern. Tot i aquesta salvetat, no és una
mala idea si l'oposició té al seu abast les ferramentes
per ficar en entredit, o qüestionar aquest encerts. I
també, òbviament, tot i que no és el més habitual,
agrair les coses ben fetes.

Ara bé, vist el que hem vist, escoltat el que hem
escoltat, i llegit el que hem llegit, tal volta un format
més àgil i creïble (pel fet de diluir una mica la
propaganda), millor reglat i fins i tot amb preguntes
públiques (a l'estil tan de moda de les FAQS), podria
convertir-lo en un autèntic debat... més obert. Tindre la
suficient desimboltura, per al goven, per anar
navegant entre aquestes aigües més profundes seria
un bon símptoma de maduresa política i igualment per
a l'oposició, que s'hauria d'esforçar en no sols fer el
paperot,m i l'obligaria a tenir clars els tempos de la
seua actuació i on està i on vol arribar.

Però ací que tenim? L'alcaldessa Miralles, en la
seua línia, marcant el seu territori i ficant l'accent en la

gestió econòmica de l'EDUSI i la retallada del deute
municipal que li va deixar el PP, encara que, això sí,
se li va oblidar fer una mica d'autocrítica, atés que la
gestió política també comporta prendre decisions i
aquestes, en massa assumptes, diríem que li costa. I
l'oposició? L'oposició, una mica desdibuixada.  Martí,
de Ciudadanos, que sobtadament s'ha cregut el seu
paper de benicarlando més benicarlando dels
benicarlandos, advocant per la secessió lingüística, a
l'estil del blaverisme més recalcitrant, descobrint tants
idiomes com pobles te el món... i algun més, bastant
patètic. I Mañà, del PP, en la seu línia, una mica
apagada, volent ficar en entredit la gestió municipal i
urbanística, sobretot criticant el que encara no
tinguem PGOU en marxa (segurament no recorda que
el que ara tenim de projecte de PGOU és una
herència del seu partit que amb més 20 anys al govern
se'n va anar sense haver-lo tancat), i que es prioritze
el retallar deute públic en comptes d'utilitzar els
romanents positius en inversió per a la ciutat. De tota
manera, una nota de premsa amb posterioritat al Ple,
sobre la "qüestió", ¿tan apagat estava que li va fer
falta escriure-ho després? 

Segurament tot és qüestió de prioritats. Això si,
totes en benicarlando... de Benicarló, no sigués que
algú no ho entengués. 
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COL·LABORA: Conselleria d’Educació de la Generalitat Valenciana

Es va celebrar la cinquena prova de la
Challenge de la Comunitat Valenciana de
ciclocròs a Alzira, amb la participació del
Club Ciclista Deportes Balaguer de
Benicarló, en un circuit totalment renovat i
amb unes zones molt tècniques de corbes,
on qualsevol errada podia tenir una dura
caiguda, i una recta llarguíssima amb vent
frontal.

En categoria màster 50 José Julián Balaguer
va estar molt prop del triomf per al final quedar
novament en segona posició. Va liderar la prova
en diverses ocasions, en una batalla a tres, fins
a la tercera volta, on el líder distancià en pocs
segons a José Julián i al
vencedor final.  Tot i
això, en el fossat de
grava, va tenir una
errada i va caure de cap
a la grava i, encara que
no es va fer res, els
segons que va perdre
van ser decisius atés
que no va ser capaç de
retallar-los i no va poder
traure profit de la
punxada del líder que
finalitzà sisè.Més tard
Isabel Balaguer prenia
part en la prova de
fèmines fent cinquena
en SUB23.La pròxima
prova se celebrarà a
Picassent.

CICLISME: BALAGUER, SEGON EN LA PROVA DE CICLOCRÒS D'ALZIRA

text VICENT�FERRER foto CC�DEPORTES�BALAGUER
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twitter: @Elstafaners   mail: veubenicarlo@gmail.com

Estem intervinguts. Des del nefast dia que la
privilegiada neurona del senyor Mariano Rajoy Brey va
perbocar la fatal decisió de tirar endavant l’aplicació de
l’article cent cinquanta-cinc de la Constitución Española,
lo papa i jo hem perdut tots els drets que, com a
persones subjectes a la carta magna, ens pertoquen.
L’amic de la mama ha pres lo control total i definitiu de
la nostra casa. No sé com s’ho va fer, però se’n va anar
un dia al notari, acompanyat per la mama, i en tornar
ens va dir que ara sí que ho teníem clar. Esgrimint una
escriptura de propietat, i davant l’ufanós assentiment de
la mama, ens va comunicar que “esta santa mujer, tan
pía en la Iglesia como meretriz en el tálamo, ha tenido a
bien cederme la propiedad de la mitad indivisa de este
antro infestado de rojos separatistas en el cual, a partir
de ahora, va a imperar la ley del modo más estricto”. Va
acabar aquesta al·locució amb un arribaspaña i
vivafranco que ens va deixar glaçats. Des d’aquell dia lo
papa i jo malvivim a l’habitació  més petita del pis, on
hem muntat una llitera perquè no ens caben els dos llits.
Tenim un horari molt estricte per a utilitzar el bany, i a
partir de les deu de la nit ens el tanca en clau i ens hem
d’apanyar amb un orinal de porcellana il·lustrat amb
articles del Fuero de los Españoles. Ens estem
plantejant molt seriosament traslladar la nostra
residència al meu pis d’estudiant on no tindrem
restriccions horàries. Ara mateix la nostra vida és un
malson. 

Però malgrat tot, i després d’haver-me segrestat
aquesta secció dues setmanes, almenys l’he pogut
recuperar després de sentir les seues mofes més cruels
sobre allò que ell anomena, “un puñal enmedio del
separatismo de este pueblo de paletos para que sepan
quién manda aquí”. Encara que també he de dir que lo
seu comiat de la setmana passada ja el tenia planejat,
perquè no volia escriure més a un mitjà on, segons ell,
feia fàstic escriure perquè estava envoltat de línies
escrites en “ese vulgar dialecto del español hablado por
las gentes de este pueblucho inmundo”.  

Així que una vegada recuperada aquesta finestra
d’expressió, ara els contaré una mica què va passar al
Camp Municipal “Pitxi Alonso” aquest passat diumenge
on el meu estimat equip va assolir la primera victòria
clara de la temporada davant l’Alcora. 

Potser alguns lectors que sàpiguen alguna cosa del
partit pensaran que clar, que si l’equip contrari té un punt
menys que nosaltres i damunt els expulsen dos
jugadors, la victòria va ser clara. Però de vegades les
coses no són tan clares com sembla. En primer lloc vull
deixar ben clar que van ser dues expulsions de manual,
d’aquelles que podrien posar com exemple clar. Lo
primer jugador podríem dir que es va fer l’harakiri.
Primer una targeta groga per protestar i poc després una

altra groga por una duríssima entrada al mig del camp.
Lo vell conegut Palomo, entrenador dels alcorins, se’n
feia creus del poc seny que va tindre lo seu jugador. La
segona expulsió, també a la primera part, va tindre lo
seu origen en una passada a la vora de l’àrea que li van
fer a Guillem, que va efectuar un gran control i, quan ja
se n’anava tot sol de cara a la porteria va el defensa i li
posa tot el braç al coll amb la finalitat de tallar la jugada.
Expulsat sense discussió. Podríem dir que això va
marcar el partit? Sense cap mena de dubte. Tot i això, i
amb empat a un gol, els visitants van aconseguir marcar
un gol que els posava per davant al marcador, però que
no va arribar a pujar al marcador perquè la jugada havia
estat invalidada per fora de joc. De la mateixa manera
que d’allà on estava no puc dir si va ser fora de joc  no,
des de la banqueta visitant hauria de ser el mateix. En
canvi es van dedicar a protestar molt. Tant van protestar
i tant es van encendre alguns de la banqueta visitant,
que un dels jugadors, que era lo porter de reserva i en
la seua vida fora del futbol exerceix de metge, li va
etzibar una empenta a l’àrbitre. El col·legiat, fent una
estranya figura barreja de ballet, patinatge artístic i
rumba bolero, amb l’inestimable ajut de la universal llei
de la gravetat, va aterrar sobre la malmesa gespa
artificial del nostre municipal. Cal estacar que entre els
jugadors d’ambdós equips la esportivitat va ser la nota
predominant, destacant que al final del partit tots ells es
van donar les mans.

Total, al final quatre a un, tres puntets al sarró i a sis
punts dels llocs de descens. Demà dissabte, a partir de
les cinc juguem al camp del Xirivella, que ara mateix
ocupa el darrer lloc de la classificació  i que te tanta de
partits jugats com de perduts. Podríem guanyar...

ANEM SUMANT

text  VICENT T.�PERIS 

foto http://entrenadordefutbol.blogia.com

CARXOFA: a  tots els que formen
part de la Coral Polifònica
Benicarlanda. Simplement, la
interpretació de l'obra de Victot Hugo,
"Els miserables", com ho han fet ells
és per aplaudir sense parar.
Enhorabona per haver-nos fet passar
aquest moment màgic. Moltes gràcies!

PANISSOLA: l'estat de la població a
debat, sota un paraigua d'oposició que
sembla estar aletargada i a la que li
faltarien les piles del conillet de
"duracel". Amb un govern que no
acaba d'arrancar del tot una oposició
com cal es fregaria les mans. Un
ramell de panissoles a l'oposició per no
saber aprofitar les oportunitats. 

CARXOFA i PANISSOLA

El col·legiat, fent una estranya figura
barreja de ballet, patinatge artístic i rumba
bolero, amb l’inestimable ajut de la
universal llei de la gravetat, va aterrar sobre
la malmesa gespa artificial del nostre
municipal.
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EL TEMA ESPORTS

Benicarló va celebrar la passada setmana el
primer debat sobre l'estat de la ciutat, que es va
convertir en una exposició del que ha aconseguit
l'equip de govern i la consegüent crítica per part
dels partits en l'oposició. El guió esperat.

Va obrir el debat l'alcaldessa del municipi, Xaro
Miralles, assegurat que “és un debat necessari, per a
prémer el termòmetre de la ciutat”. L'alcaldessa va
iniciar la seua exposició fent un repàs de l'estat en que
es va trobar la ciutat quan va accedir, fa dos anys, al
govern municipal. L'arribada de fons de deu milions
d'euros (EDUSI), que serà una realitat en aquesta i en
la següent legislatura, juntament amb l'aprovació del
PGOU, “transformaran Benicarló”. Pel que fa a aquest
últim, Miralles va recordar que “marcarà el
desenvolupament  del Benicarló del futur. Tenim
projecte i tenim metes”. Sobre els temes urbanístics,
“hem fet reunions per a solucionar temes enquistats en
el municipi, com la Fundació Compte Fibla”. Obres
començades com és “l'obertura i remodelació de la
zona de l'estació”. En matèria de Benestar social,
“hem donat suport als col·lectius que més ho
necessiten, donant veu a les necessitats de les
persones amb discapacitat. El pla d'accessibilitat, els
plans d'igualtat, infància o drogodependència
conformarà el Pla d'Inclusió Social”. L'alcaldessa va
recordar que el OACSE gestiona cinc centres socials
en els quals, en aquests dos anys “s'ha millorat les
instal·lacions i hem tingut el suport de la Generalitat
Valenciana”. La reducció de l'endeutament és un altre
dels punts en els quals l'alcaldessa va posar l'accent.

“Mai havíem tingut un pla de ciutat i ara el tenim”, va
assegurar, la qual cosa permet “saber cap a on anem,
en un ajuntament sanejat”. 

EL "BENICARLANDO" DE MARTÍ

Benjamí Martí, portaveu de Ciutadans, va assegurar
que “estic motivat i content de ser benicarlando, per
tots els projectes que hi ha. A nosaltres ens agrada
sumar o almenys no molestar i deixar que l'equip de
govern, governe. No veiem cap ombra de corrupció ni
de mala fe en açò”, va sostenir. “Esperem una oficina
de participació ciutadana”. En la part negativa, va
criticar que “hem avançat poc en organització
municipal, cal augmentar el servei i la productivitat,
començar a digitalitzar i donar eines als funcionaris
que tenim per a treballar bé”. Martí va recordar que la
costa nord “és una oportunitat per al desenvolupament
turístic del municipi, però no veiem que açò es
reflectisca en el PGOU pel Pativel”, pel que, va
assegurar “estem perdent una oportunitat d'or per
sempre”. 

EL PROJECTE DE BENICARLÓ A LA BALANÇA: 
ENCERTS I ERRADES DE LA LEGISLATURA

textREDACCIÓ

101 BENICARLÓ 23+32+28+19: Resne (16),
Richards (27), Nelson (4), Salvador (16), Andreu (4);
cinc inicial; Stevanovic (2), Ioseliani (22), París,
Martínez (2), Avila, Ernest (3) i Kinoshita (5).

89 VINARÒS 29+19+18+25: Grahama (28), Moten
(17), Sosa (14), Laso (10), Colas (8); cinc inicial;
Monleón (4), Castell i Solsona (8).

ÀRBITRES: Vadell i Llaves, col·legi valencià. Van
assenyalar 26 personals i 1 tècnica als locals; 24 i 5 per
als visitants.

INCIDÈNCIES: Més d'1.500 persones en el Pavelló
Poliesportiu Municipal amb afeccionats de tots dos
equips.

Derbi a la Primera Divisió Nacional, amb molta
tensió i respecte mutu a la pista, la qual cosa ens va
oferir un gran partit. 

Aquests nervis va dificultar que els locals feren un
bon inici de partit, amb molta anarquia en el joc i nervis
en atac i defensa, mentre que el Vinaròs amb les idees
més clares, va dominar el ritme del partit, la qual cosa
va fer que es vegés un bàsquet més lent. S'arribava al
final del primer període amb 23-29 en l'electrònic.

En el segon període els visitants van realitzar una
defensa més tancada, protegint la zona, però l'encert
dels jugadors en els llançaments triple i una millor
defensa els va permetre mantenir-se en el partit, fins als
últims dos minuts, quan els de casa, amb un parcial de
15-2, van poder donar-li la volta al marcador i anar-se'n
al descans manant al marcador (55-48).

En el tercer període l'equip va millorar encara més la
defensa sobre els homes importants visitants i després
d'uns 5 minuts igualats amb intercanvi de cistelles (60-
55), un parcial d'11-0 en 1 minut, els dóna el primer
avantatge important en el marcador (71-55), per a
arribar al final amb un 83-64.Però tractant-se d'un equip
amb la qualitat del Vinaròs, l'equip no es podia relaxar,
ja que en qualsevol moment tornarien a estrènyer i
aproximar-se, tal com va succeir, amb un 96-87 faltant 2
minuts per a la final. Es va saber mantenir la calma fins
al final per a no complicar-se el partit i controlar el ritme,
fins a aconseguir el resultat de 101 a 89 i amb açò la
satisfacció per la cinquena victòria en la categoria que
els manté en la part alta de la classificació.

La pròxima jornada es visitarà la pista de l'Horta
Godella, un dels equips forts de la categoria, amb
només una sola derrota, com el Benicarló. Serà el
dissabte a les 18:30 hores.

BÀSQUET: EL BENICARLÓ ES VA IMPOSAR AL VINARÒS 
DESPRÉS D'UN GRAN PARTIT PER AMBDUES PARTS, 101-89

text i foto VICENT�FERRER



pàgina 16    la veu de Benicarló la veu de Benicarló                                                                                                                           pàgina  5

ESPORTS EL TEMA

Per un altre costat, va assegurar que “hem d'evitar fer
pegats en el tema del Benestar Social”. De l'apartat
cultural, “ens preocupa que tots les exposicions que fem
totes vagen al voltant de la república”, i que “les
activitats culturals siguen totes en valencià, tenint en
compte que molts turistes que ens visiten són espanyols
i els agradaria també participar en elles”. Martí no va
dubtar a assegurar que “no ens agrada tampoc l'afegitó
de Països Catalans que a voltes s'utilitze, o que es diga
que la llengua de Radio Benicarló és el català.
Nosaltres parlem benicarlando i estem molt orgullosos
d'açò”. 

...I L’URBANISME DE MAÑÁ

El portaveu del Partit Popular, Juan Antonio Mañá, va
recordar que el debat “és un compromís electoral seu”,
per a “analitzar la seua gestió. Nosaltres hem d'analitzar
el que han fet malament”. En Urbanisme, Mañá va
recordar que el PGOU “encara no està aprovat”, tot i
que està en exposició al públic una part d'ell. El pla
especial del casc antic, va recordar “encara no està fet”,
ni el pla especial de la Partida Povet. “Queda molta
gestió a fer per a desenvolupar la costa nord i sud”, va
recordar. La política agrària, va criticar “no existeix”, va
dir, malgrat les promeses electorals. En aquesta línia,
va recordar que els problemes en el sector de la pesca,
“continuen”. 

Va tancar el debat de nou l'alcaldessa del municipi,
Xaro Miralles, desitjant que les intervencions realitzades
pels grups de l'oposició es traslladen als debats plenaris
en els quals va assegurar que “l'oposició no fa ni una
sola pregunta”. D'altra banda, va recordar que
l'estratègia EDUSI “està penjada a la pàgina web” i va
convidar als grups en l'oposició a consultar-la. Pel que
fa als recursos de turisme “és en aquesta legislatura
quan més s'ha invertit en aquest sentit”. L'alcaldessa va
sostenir que “el que més em xoca és el tema del pla
general. Si vostès governaren, no s'aprovaria mai,
perquè la zona nord no pot ser urbanitzable”, com
reclama Ciutadans. En aquest sentit, va defensar que “a
finals del 2018 estarà aprovat. Estem compromesos
amb la realitat, amb el repte de recuperar la confiança
de la gent”, va concloure.

ELS POPULARS DE BENICARLÓ LAMENTEN LA
FALTA DE GESTIÓ DE L'EQUIP DE GOVERN

I, com ja és habitual en aquesta legislatura, la reacció
del Partit Popular va arribar tres dies després, a través
d’una nota de premsa enviada a altes hores de la nit.  El
portaveu del Partit Popular de Benicarló, Juan Antonio
Mañá, feia en ella  un balanç del passat Ple
Extraordinari, dedicat al debat sobre l'estat de la Ciutat.
Per a Mañá, “l'equip de govern municipal no té un

projecte global de Ciutat i són incapaces d'engegar i
gestionar totes les propostes dels seus programes
electorals. El tripartit no ha inventat res, potser ho hagen
modificat o maquillat perquè semble diferent, però del
nou estil de governar,no res”. Per a Mañá el debat sobre
l'Estat de Benicarló, “va consistir en un extens balanç de
la legislatura, després de dos anys i mig, sense la
promesa intervenció dels veïns, on l'Alcaldessa i els dos
portaveus de l'equip de govern van intentar convèncer
de la seua bona gestió municipal, i on els portaveus de
l'oposició van manifestar el que, al seu parerr, s'havia fet
malament, i el que havien promès fer i no han fet”.

El portaveu del PP, que va analitzar en la seua
intervenció cadascuna de les àrees municipals, va
detallar que “en el nou estil de governar prevalen els
esdeveniments populars, la foto i la premsa, sense que
s'hagen establit els pilars del futur que van prometre, i
on els vertaders problemes que ens afecten als
benicarlandos i benicarlandes, segueixen sense
solucionar-se”. Juan Antonio Mañá també va apuntar
que el “nou estil de governar” a Benicarló ha demostrat
ser un estil eminentment populista, amb una evident
estratègia dirigida a aconseguir el vot, de signe
clarament continuista, i amb una gestió pública ineficaç.
Al mateix temps, Mañá va destacar que “el “nou estil de
governar” no sap pressupostar ni gastar, i no s'inverteix
en allò que necessiten, de debò, els benicarlandos,
perquè, com ja hem vist, prefereixen destinar els diners
de la pujada d'impostos, com l'IBI, per a retornar crèdit
als bancs”. En aquest sentit, el portaveu dels populars
benicarlandos també va fer referència al fet que en el
“nou estil de governar”, qualsevol esdeveniment o
gestió habitual del dia a dia de l'ajuntament, es ven als
mitjans de comunicació i a les xarxes socials com a
grans i nous esdeveniments i d'èxit, “quan, en la seua
major part, són continuïtat dels programes festius,
culturals, esportius o de benestar social posats ja en
marxa en anteriors legislatures” El portaveu del PP va
concloure la seua intervenció dient que: “qui sempre
pensa en el passat, no sabrà gestionar el futur.
Aprenguen del passat, respectant-lo, i sabran gestionar
el futur”.

ve de la pàgina anterior

El cap de setmana passat tots els
equips del Club Bàsquet Benicarló
van finalitzar els seus partits amb
victòria, començant per l'equip de
Primera Divisió Nacional i acabant
pels més xicotets de l'Aleví B. D'altra
banda indicar que els jugadors
llueixen ja les seues noves
equipacions de la firma Kromex.

Primera Divisió Nacional
Benicarló 101, Vinaròs 89
Sènior Preferent
Jovens Almàssera 71, 
Benicarló 76
Júnior Preferent
Burriana 54, Benicarló 69
Cadet A
Benicarló 77, Tau Castelló 69
Cadet B
Benicarló 60, EB Vila-real 39
Infantil A
Benicarló 45, Vinaròs 4

Infantil B
Benicarló 69, Burriana 63
Aleví A
Benicarló 61, Bètera 20
Alevi B
Alcora 10, Benicarló 50.

GRAN JORNADA PER AL CLUB BÀSQUET BENICARLÓ 
EN GUANYAR TOTS ELS PARTITS

text VICENT�FERRER�fotos CB�BENICARLÓ
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EL TEMA/ LOCAL OPINIÓ

La Falla El Caduf va celebrar al Restaurant El
Cortijo l'acte de Presentació i Nomenament de les
persones que la representaran durant l'any 2018.

Però abans, com a mostra d'agraïment, Laura i Marc,
Fallers Majors Infantils 2017, i Patricia, Fallera Major
2017, van oferir un bonic discurs als assistents,
recordant els meravellosos moments que els hi ha
deixat el 2017, any en què han representat a la seua
Comissió i any del 40è Aniversari de la Falla El Caduf.

A continuació, es va presentar el nou Quadre d'Honor
per al 2018, format per:

Sergio Ortiz i Bueno - Mantenidor 2018
Cristina Ros i Morales - Dama del Foc 2018
Carla Forés i Montaña - Madrina de la Falla 2018
Luis Martínez i Montaña - Faller Major Infantil 2018
Rocío Martínez i Montaña - Fallera Major Infantil 2018
Andrea Simó i Zaragozá - Fallera Major 2018

Enhorabona als Càrrecs 2018 i els millors desitjos per
al nou any que ara comença!

LA FALLA EL CADUF NOMENA ELS SEUS REPRESENTANTS 

text i foto A. SAURA

La Falla Mercat Vell ha presentat en el tradicional
sopar de càrrecs el seu Quadre d’Honor 2018. L’acte
va tindre lloc el passat dissabte 11 de novembre i en
ell, la comissió que presideix Carmelo Doello
Mancera, va donar a conèixer els seus màxims
representants per a les properes festes falleres. 

QUADRE D’ HONOR 2018
– Fallera Major: Anna Vives Prats
– Faller Major: Ángel Guzmán Prats
– Fallera Major Infantil: Inés Mars Arnau
– Padrina del Foc: Inés Agut Muñoz
-  Mantenidor: Vicent Vives Andrés.
Representant a la Cort d’ Honor Fallera Major de

Benicarló: Merxe Octavio Senar

Durant l’acte,  els càrrecs 2017 van aprofitar per
acomiadar-se amb paraules plenes d’emoció per
l’intens any viscut. La festa va continuar ben animada
amb ball, en el qual van participar els més joves de la
falla i els membres més veterans de la comissió del
Mercat Vell.

SOPAR DE CÀRRECS DE LA FALLA MERCAT VELL 2018

text FALLA�MV foto DANI�BELTR`N�GEIRA

El passat dijous 9 de novembre es va celebrar
el ple de l’Ajuntament sobre l’estat de la
població. En principi, la majoria de
benicarlandos ja sabem com està el poble, però
sembla que la coalició que mana ara, volia
publicitar-lo en format solemne i donar-nos una
oportunitat per a fer-nos coneixedors dels
arguments i misèries morals que, un dijous al
mes, debaten governants i opositors locals. Els
progressistes afirmen creure que això fa que un
govern siga més transparent. 

L’assessora periodística que pago per hores,
m’aconsellà acudir per a després opinar amb rigor,
propietat i altura moral. Estigué temptat de fer-li cas,

però la bèstia periodística que tots portem dins em
va cridar salvatge, igual que ho fa un bon esmorzar
amb el panxut i m’obligà a fugir enèrgicament dels
molestos academicismes. “He d’aconseguir l’article
perfecte, m’he de fondre amb el poble, he de captar
la veu del veí, he d’estar al lloc on els problemes es
viuen en primera persona! Avall l’ortodòxia
puritana!” –vaig motivar-me excitat. Així, obrí de bat
a bat la porta del primer baret amb la determinació
d’un detectiu de novel·la negra, per atrapar una
visió de l’acte que incloguera l’alta política amb el
punt de vista del ciutadà del carrer, que no escoltara
l’agre valencià i parlara la nostre dolça llengua
benicarlanda que tant estimem: “Cambrer, una copa
igual que la que beuen estos senyors d’ací, per
favor. Seria tan amable de parar eixe alienant
televisor i sintonitzar Ràdio Benicarló? És que
posen el debat sobre l’estat de la població!”.

L’ESTAT DEL POBLE

text J.�GUILLEM

AUGMENTA LA DONACIÓ D’ORGANS

La província de Castelló troba un avantatge
competitiu en el progressiu envelliment de la seua
població -cal recordar que compta amb pluralitat de
municipis d'interior assetjats per l'èxode rural-.
Segons va asseverar el fundador de l'Organització
Nacional de Trasplantaments (creada en 1989),
Rafael Matesanz, «que la població envellisca no
suposa una amenaça per a la donació d'òrgans, a
l'inrevés». Segons dades de la ONT, «la meitat dels
donants d'òrgans comptabilitzats durant el 2016
tenia més de 60 anys». 

Així mateix, un 30% d'aqueix segment de donants
tenia més de 70 anys i un 10% més de 80 anys.
D'aquesta manera, segons el
fundador de la ONT (que l'any
1992 ja va situar a Espanya com a
país capdavanter en donació
d'òrgans a tot el món), el perfil que
copa el nombre de donacions
pràcticament prové de zones on la
població està més envellida. «A
Espanya, és la comunitat càntabra
la que lidera les donacions», va
apuntar Matesanz. Així les coses,
va quedar enrera el que va ser la
tendència en el terreny de les
donacions d'òrgans: el lideratge
del perfil de jove mort en un
accident de trànsit. A dia d'avui, les
donacions d'aquest perfil sols
representen el 4% sobre el total,

almenys durant l'exercici anterior 2016.La bona marxa
dels processos de donacions d'òrgans registrades a
Espanya -43,8 donants per milió durant l'any passat,
rècord que es preveu superar enguany- es viu, també,
en el si de la Comunitat Valenciana. Matesanz va
anunciar que la donació d'òrgans creixerà enguany més
d'un 20% en la nostra comunitat respecte l'any passat.
Així mateix, va destacar que a Castelló «hi haurà més
de 50 donants per milió d'habitants, mentre que la
mitjana espanyola se situarà en poc més de 45».La
Conselleria de Sanitat i Salut Universal va informar que
en el cas de la nostra província, «en 2016, la mitjana va
ser de 50 donants per milió d'habitants amb 27
donants» i van afirmar que «enguany 2017 ja es
comptabilitzen 30, amb una mitjana de 65».

text  NATÀLIA�SANZ



LOCAL LOCAL

pàgina 14 la veu de Benicarló la veu de Benicarló                                                                                                                          pàgina  7

BENICARLÓ INICIA LES OBRES DE MILLORA DEL SEU POLÍGON

El polígon industrial El Collet de Benicarló ha
iniciat les millores subvencionables pel IVACE. La
ciutat és una de les beneficiàries en aquesta primera
línia d'ajudes llançada des de l'administració
autonòmica per a la millora i modernització de
polígons industrials. “són ajudes al cent per cent”,
va recordar el conseller d'Economia Sostenible,
Rafael Climent, que va visitar les obres que s'estan
duent a terme acompanyat de la directora del IVACE,
Júlia Company. En total, Benicarló rebrà 365.000
euros que es destinaran “a canviar tota la
senyalització tant vertical com a horitzontal, canvi
de lluminàries a leds per a optimitzar energia, i la
instal·lació de càmeres de vigilància”, va explicar
Xaro Miralles, alcaldessa de Benicarló. Està previst
que els treballs estiguen finalitzats abans d'acabar
l'any. De moment, ja hi ha algunes càmeres de
vigilància instal·lades “que estaran connectades a
la Policia Local”. També es durà a terme la
senyalització dels carrers. Esta setmana els
operaris miraven de finalitzar els treballs de repintat
de la senyalització horitzontal. 

El conseller Climent va recordar que “és la primera
vegada que s'engega aquesta línia d'ajudes, que
serviran per a la vertebració del territori”. En el cas de
Benicarló, estan emmarcades dins del paquet concedit
a l’Alt i Baix Maestrat, i Els Ports. “Són zones que han
estat una mica abandonades per part de l'administració
i que ara volem reforçar”. El conseller va voler destacar
que l'objectiu és “donar el mateix tractament als
polígons industrials que al centre de les ciutats” i acabar
d'aquesta manera amb l'aspecte descurat que
presenten molts d'ells. De cara al pròxim any “es
renovaran les ajudes. Algunes seran plurianuals. Una
altra part anirà als que enguany s'han quedat sense
subvenció”. D'aquesta manera, va assegurar, “es
dinamitza l'economia productiva del nostre territori”.

text i foto NATÀLIA�SANZ

El pressupost de l'Ajuntament del pròxim any
inclourà una partida destinada a la commemoració
d'aquest aniversari. El regidor de Falles ja ha
sol·licitat una reunió amb el diputat de Cultura.

La Regidoria de Festes i Falles i la Junta Local
Fallera ja estan treballant en els actes commemoratius
de les Falles de Benicarló, que el 2018 compliran 45
anys. Per tal de donar un impuls a aquesta celebració,
el regidor de Falles, Ilde Añó, ja ha demanat una reunió
amb el diputat de Cultura, Vicent Sales, per tal de
presentar-li el programa d'actes i sol·licitar el suport de
la institució provincial.

Com ha declarat Añó, «les Falles són un destacat
motor econòmic de la ciutat i hem de treballar perquè
seguisquen sent-ho». El regidor ha confirmat la voluntat
de l'Ajuntament de «preparar una celebració especial
que servisca per a potenciar la festa i que pose en valor
el treball de tots aquests anys». En aquest sentit, el
regidor ha confirmat que «en el pressupost del 2018 hi
haurà una partida dedicada a la commemoració dels 45
anys de les Falles a Benicarló».

Sobre les dates de les Falles, la festivitat se celebrarà
del 3 al 19 de març. En concret, dissabte 3 tindrà lloc la
Crida i dissabte 10, la Cavalcada del Ninot, mentre que
la setmana gran de les Falles anirà des del dia 14 fins al
dia 19.

BENICARLÓ PREPARA LA CELEBRACIÓ DELS 45 ANYS DE LES FALLES

text AB
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RÀDIO BENICARLÓ, PER LA PREVENCIÓ I LA PROMOCIÓ DE LA SALUT

El Centre de Salut Pública i Ràdio Benicarló,
(l'emissora municipal, al 107.3 de la FM) han encetat
una nova etapa de col·laboració que té com a
objectiu promocionar la salut i fomentar hàbits de
prevenció. «Temps de salut», que s'emet els
dimecres a les 12.00 hores, és la nova secció del
magazín «Veus de casa», i compta amb la
participació de nombrosos especialistes sanitaris i
mèdics.

El magazín «Veus de casa», de Ràdio Benicarló,
aposta per la promoció de la salut a través de l'espai
«Temps de salut», fruit d'una nova estratègia de
col·laboració conjunta entre el Centre de Salut Pública i
l'emissora municipal, que es planteja com a finalitat
difondre hàbits saludables entre els benicarlandos per
tal de promocionar la salut i prevenir malalties adreçant-
se a la ciutadania a través dels micròfons de la ràdio.

Per fer realitat aquest objectiu, «Temps de salut»
compta amb la participació d'un nombrós grup
d'especialistes sanitaris del Centre de Salut Pública en
àmbits com la seguretat alimentaria, la prevenció i
detecció precoç de malalties, la higiene i seguretat
laboral, l'alimentació saludable o els primers auxilis.

La directora del Centre de Salut Pública, Elvira
Mensat, ha assenyalat que «a diferencia dels metges
d'atenció primària, que realitzen una labor assistencial,

els professionals del Centre de Salut Pública orientem
el nostre treball a les persones sanes per tal d'evitar que
es posen malaltes». De fet, el treball que es porta a
terme al centre «està dirigit a tota la població en
general, i també als malats crònics per tal de millorar la
seva qualitat de vida».

«Temps de salut» s'emet dins del magazín «Veus de
casa», que Ràdio Benicarló programa de dilluns a
divendres a partir de les 11.00 hores al 107.3 de l'FM. El
programa es re-emet a les 20.00 hores i els podcast i
les seccions del magazín es poden escoltar al canal
d'Ivoox de «Veus de casa».

text  AB

PREMIS AL COMERÇ 2017

La Regidoria de Comerç i Turisme de l'Ajuntament de
Benicarló ha convocat els Premis al Comerç 2017, amb
l'objectiu de promoure la qualitat de l'empresa
comercial, i també com a reconeixement a l'activitat
empresarial desenvolupada en el sector comercial o de
serveis. Les candidatures es poden presentar fins al 20
de novembre.

Un any més, la Regidoria de Comerç i Turisme vol fer
visible la seua aposta pel comerç de Benicarló
convocant els Premis al Comerç Local, una iniciativa
que ja fa nou anys que es va posar en marxa i que té la
voluntat de promoure i potenciar la qualitat de les
empreses comercials. Els premis tenen un caràcter
honorífic i consisteixen en una distinció i un trofeu
atorgats per l'Ajuntament de Benicarló. Segons
s'estableix en les bases publicades, podran optar als
premis les xicotetes i mitjanes empreses vinculades a
l'activitat comercial o de serveis, que compten amb un o
més establiments a la ciutat de Benicarló.

Els premis s'engloben en quatre categories diferents:

Premi a la Trajectòria Empresarial (com a
reconeixement a una empresa amb una antiguitat major
de 50 anys, sense haver canviat de titular més enllà de
la successió familiar); Premi a la Solidaritat i a la
Responsabilitat Social Empresarial (en reconeixement a
empreses que destaquen per la seua activa
col·laboració i implicació amb la societat local); Premi a
la Qualitat Comercial (destinat a reconèixer l'esforç de
tots els establiments que hagen dut a terme la
implantació d'un sistema de qualitat certificat; i,
finalment, Premi a la Renovació i Imatge Comercial (per
a reconèixer l'esforç, treball i inversió d'aquells
empresaris que han dut a terme millores i reformes dels
seus establiments en els últims 3 anys).

Les candidatures per a les diferents categories es
poden presentar fins al 20 de novembre.

Recordem que els guanyadors de l'any passat van
ser: Zapateria Mayba i Apartaments Els Romers en
l'apartat d'Innovació, Renovació i Imatge Comercial; i La
Llanera en la categoria de Trajectòria Empresarial.

Podeu consultar les bases i descarregar els impresos
per a presentar les candidatures.

text  AB

EL PERSONAL D'AMBULÀNCIES JA ES TROBA  A L'ANTIC CENTRE DE SALUT

Les dependències del personal d'ambulàncies
han passat de la planta baixa de l'antic centre a la
primera planta de l'edifici. D'aquesta manera,
l'Ajuntament ja pot sol·licitar la reversió definitiva
de l'edifici i disposar de tota la planta baixa per a
usos municipals.

La directora territorial de la Conselleria de Sanitat,
Azucena Martí, i el director territorial de Presidència,
Adolf Sanmartín, han visitat aquest matí les noves
dependències del personal d'ambulàncies, que ha
passat de la planta baixa a la primera planta de l'antic
centre de salut. L'habilitació d'aquestes noves
instal·lacions ha sigut possible gràcies a la col·laboració
entre l'Ajuntament de Benicarló i la Conselleria de
Sanitat. En concret, les actuacions les ha dut a terme la
Brigada d'Obres i Serveis, mentre que el material
necessari l'ha finançat la mateixa Conselleria. Gràcies a
aquest trasllat, l'Ajuntament pot sol·licitar la reversió
definitiva de l'edifici i disposar de tota la planta baixa per
a usos municipals.

L'alcaldessa de Benicarló, Xaro Miralles, ha
acompanyat a la directora territorial de la Conselleria de
Sanitat i al director territorial de Presidència en la visita
a l'antic centre de salut, on han recorregut el nou espai
on s'ubiquen les dependències dels treballadors de les
ambulàncies. Aquestes instal·lacions estan situades en
la primera planta, al costat de les dependències
destinades a entitats socials.

L'alcaldessa de Benicarló s'ha mostrat satisfeta pel
trasllat i ha assegurat que «aquesta nova ubicació de
les dependències del personal d'ambulàncies permetrà
dur a terme la instal·lació d'una biblioteca municipal a la
planta baixa de l'antic centre de salut». Com ha declarat
Martí, «aquesta nova instal·lació respon a les
necessitats del Suport Vital Bàsic i, a més, millora les
condicions de l'anterior ubicació». Per la seua part,
Sanmartín ha volgut destacar «els esforços de la
Conselleria en les infraestructures sanitàries».

text  AB

277.000 EUROS EN DOS NOVES SUBVENCIONS PER A L'OCUPACIÓ

L'Ajuntament de Benicarló ha rebut dos noves
subvencions per a programes d'ocupació que
sumen més de 277.000 euros. En els dos últims
anys, el consistori ha rebut més d'1,4 milions
d'euros destinats a la integració laboral de diversos
col·lectius.

L'Ajuntament de Benicarló continua apostant per
l'ocupació pública i ens els pròxims mesos ho farà a
través de dos noves subvencions de la Generalitat
Valenciana per a programes d'inserció laboral. Així ho
ha anunciat el regidor de Promoció Econòmica, Román
Sánchez, que ha explicat que l'Ajuntament ha rebut
d'una banda, una subvenció de 34.500 euros, destinada
a persones desocupades majors de 30 anys, i de l'altra,
una subvenció de 243.772 euros, destinada a persones
aturades de llarga durada.

Les dos subvencions es destinaran a dos projectes
que coincidiran en el temps i que coordinarà la Brigada
d'Obres i Serveis: d'una banda, adequació i
manteniment d'infraestructures de la zona vianant i de
l'altra banda, adequació, manteniment i neteja de
camins rurals i barrancs.

Totes les persones que vulguen optar a formar part
d'algun dels programes han d'estar inscrites en el
Servef i, a més, en el cas del programa per a aturats de
llarga durada, hauran d'estar inscrits també en els
itineraris d'inserció. Les persones interessades poden
comprovar durant tota aquesta setmana les seues
dades al Servef, atés que la selecció començarà a fer-
se a partir de la setmana que ve.

Els perfils laborals que es demanen són: tècnics
administratius (amb experiència prèvia), capatassos
agrícoles (amb experiència prèvia), peons
agropecuaris, caps d'equip d'obra i oficials paleta (amb
experiència prèvia), oficials de pintura (amb experiència
prèvia) i peons de la construcció.

El regidor de Promoció Econòmica ha qualificat de
«magnífica» aquesta nova notícia sobre subvencions en
matèria d'ocupació i ha expressat el seu desig que
«aquestes noves subvencions suposen un nou impuls
per a l'ocupació a Benicarló». Sánchez ha subratllat que
«en els últims dos anys l'Ajuntament ha rebut 1.450.000
euros per a programes d'ocupació, a través dels quals
s'ha donat treball a 120 persones, un 84% de les quals
amb contractes de 6 mesos o més de durada.

text  AB
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Com comprendrà, aquesta
setmana més que comentar-li res
del que van escriure, el que em ve
de gust és fer la meua modesta
aportació a allò que estic segur que
dedicaran més d'una línia.
Especialment la seua colla de
tafaners. Sí, em refereixo a
l'afirmació del portaveu dels
ciutadans de Benicarló que, emulant
regidors de corporacions anteriors,
ha afirmat que ací el que parlem és
lo benicarlando. Que què? Este bon
home té més raó que un sant i ara
m'ha demostrat que és un veritable
dinamitzador (en general). Perquè
bé a Càlig deuen parlar calijó; a
Cervera, cerverí i a la Jana..., se
toquen la xitxana. Ací hi haurà qui se
li amuntonarà la faena de fer tants
de diccionaris i no sé si ho podrem
aguantar. Això sí que és crear
riquesa i saber-se reinventar. Amb
dos castanyes. No puedooooor, no puedoooor. Ens hem
de posar de seguida al tall perquè si no, no serem a
temps. Des d'ací mateix vull començar amb una
modestíssima aportació amb un breu lèxic dels fruits
benicarlando – canareu, canareu – benicarlando. Allà
va: 

Benicarlando: taronja / Canareu: taronja
Benicarlando: poma / Canareu: poma
Benicarlando: pera / Canareu: pera
Benicarlando: plátano / Canareu: plàtan
Benicarlando: mangrana / Canareu: mangrana
Benicarlando: figa / Canareu: figa 
Benicarlando: gínjol / Canareu: gínjol
Benicarlando: manderina / Canareu: mandarina
Benicarlando: pérsec / Canareu: préssec
Benicarlando: cirera / Canareu: cirera

La part de canareu – benicarlando no l'he posada
perquè vosté, senyora Garcia, es prou viva com per
llegir-ho començant primer pel canareu i seguint
després pel benicarlando. No ho farien tots això. 

I insisteixo, aquest home és un veritable creador de
riquesa. Ahir mateix em vaig trobar un senyor fill de pare
benicarlando i mare senienca que em va explicar que
havia d'anar al psiquiatre perquè encara no comprén ara
com a casa s'entenien tots parlant. Traumatitzat està. I
no poquet. Doncs segur que com aquest senyor n'hi deu

haver al poble més de d'un i més de deu. Au, psiquiatres
del món, veniu a Benicarló que se us ha girat faena. 

Es veu que també va dir que els turistes ens fugirien
a camaraes perquè es fan massa coses en valencià. En
valencià? Una miqueta de caritat, senyora Garcia, una
miqueta de caritat. Com pot dir això? Que no som ningú
els benicarlandos? Que els turistes que vénen ací no es
mereixen el respecte (sí, sí, el respecte) que no els
considerem bobots? Que no es mereixen que pensem
que són persones que busquen, efectivament, alguna
cosa més que sol i platja i que saben que ací tenim una
llengua (lo benicarlando, of course) i una cultura que
volem compartir amb ells? No els hauria d'haver
infravalorat tant el senyor Martí. Per descomptat que hi
haurà casos com el que descriu el nostre agosarat
regidor, al món hi ha gent per a tot; però jo estic segur
que qui ve a Benicarló sap on va i jo sé que ha fet una
magnífica tria perquè estic molt orgullós del meu poble i
la seua gent i la seua cultura i això ja demostra que qui
ve a fer turisme ací té un nivell intel·lectual elevat.
Reflexionem-ho. 

Per l'amor de Déu (o per la mort de Déu, no ho sé!),
quin mal que em sap que apareguem als diaris per
poques lligues d'aquestes. 

En fi. La setmana que ve, passe el que passe, si Déu
vol, li prometo que li escriuré una carta com cal i miraré
de no posar-me amb ningú.

Senyora Garcia:
Això és el que vaig saber llegir en l’anterior número de la seua revista...

text EL LECTOR

BENICARLÓ ES REIVINDICA COM A CIUTAT DE VALORS

Del 18 de novembre al 14 de desembre es
concentra una àmplia i potent programació al
voltant del Dia Internacional de la Infància, el
Dia Internacional contra la Violència de Gènere,
el Dia Internacional de les Persones amb
Diversitat Funcional, Dia Internacional dels
Drets Humans i Dia Internacional de les
Persones Migrants.

L'Ajuntament, a través de la Regidoria de
Benestar Social, ha organitzat una programació
que engloba un conjunt d'actes al voltant de cinc
eixos, que coincideixen amb el Dia Internacional
de la Infància (20 de novembre), el Dia
Internacional contra la Violència de Gènere (25 de
novembre), el Dia Internacional de les Persones
amb Diversitat Funcional (3 de desembre), Dia
Internacional dels Drets Humans (10 de desembre)
i Dia Internacional de les Persones Migrants (18 de
desembre).

Emmarcades dins de «Benicarló, ciutat de
valors», que es durà a terme des del 18 de
novembre fins al 14 de desembre, s'han programat
activitats lúdiques, actes reivindicatius i activitats
formatives, que tenen com a objectiu difondre els
valors en la vida pública, afavorir la convivència i
reivindicar els drets de les persones.

En concret, la programació començarà aquest
cap de setmana amb els actes commemoratius del
Dia Internacional de la Infància. Dissabte 18 de
novembre, s'ha programat un taller i un contacontes per
als més menuts, mentre que diumenge 19 la
programació inclou un teatre, un concert i dos tallers, a
més de la projecció d'una pel·lícula infantil a un preu
popular. Finalment, dilluns 20, el mateix Dia
Internacional de la Infància, se celebrarà la festa escolar
commemorativa, amb tallers, jocs i contacontes.

La regidora de Benestar Social, Marta Escudero, ha
afirmat que «Benicarló és una ciutat de valors i
compromesa amb els seus ciutadans i ciutadanes» i, a
més, Escudero també ha volgut destacar «la participació
conjunta de diversos agents socials i institucionals, com
entitats, centres i diferents serveis de l'Ajuntament».

Per la seua banda, la regidora de l'Ajuntament i
presidenta de l'Organisme Autònom de Centres Socials
Especialitzats (Oacse), Filo Agut, ha declarat que «no es
tracta exclusivament de donar visibilitat, sinó també
integració», i ha afegit que «es important mostrar que
les persones amb diversitat funcional poden assolir tots
aquells reptes que es proposen».

La programació de «Benicarló, ciutat de valors» i la
commemoració dels diferents dies internacionals també
tindrà protagonisme a les ones de Ràdio Benicarló, a
través de tertúlies, entrevistes i opinions en el magazín
«Veus de casa».

text  AB
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EL BENICARLÓ UNDERGROUND

LES NOTÍCIES

Escoltant les notícies a Ràdio
Benicarló, un tafaner atent va
sentir que el locutor Joan Peiró
confonia el regidor d'Agricultura
amb el de Cultura. Per
descomptat, això només va ser
una errada momentània de
lectura, però després de la
confusió, va estar graciós que el
locutor Yon Gracia, en corregir
l'equivocació, va dir que no
s'imaginava a Josep Barberà en
assumptes del camp. Peiró, amb
molta simpatia, li contestà que
potser Barberà tenia com a afició
plantar cols. El tafaner que
escoltava la ràdio no va poder
evitar pensar en les cols de
Brussel·les...

Tot i la picada d'ullet a l'altra
banda del Sénia, ja heu vist que
aquesta setmana entrem
directament a Benicarló i, per
això li dedicarem quasi
íntegrament la secció al nostre
poble. Així, hem vist que han
engegat a la casa gran allò que
diríem una mena de Ple
monogràfic sobre allò que diríem
l'estat de la nació, o siga,
estrictament Benicarló, celebrat
per primera vegada com a tal, a
l'estil del que fan a l'Estat o
l'Autonomia, allà a les Corts
espanyoles o a les valencianes,
però en versió cadufera. Ara ja
podríem dir que hem instaurat la
normalitat democràtica: la
nostra. Però clar, la idea potser
siga bona si el que es pretén és
debatre sobre la situació del
Benicarló que tenim o, fins i tot,
sobre el que volem que siga la
ciutat. Ara bé, si al final d'aquest
Plenari monogràfic, tot això
queda diluït per un atemptat
lingüisticoconceptual sense
parell... aleshores el joc no ha
pagat l’espelma! I l'hem cagada

perquè, tot i que el regidor
Barberà vulga salvar els mobles
amb la idea que ara si més no la
gent coneix el gentilici de
Benicarló, el que s’associarà al
nostre gentilici durant una bona
temporada és l'ocurrència
lingüística del regidor
"ciudadano Martí" quan afirma
que al nostre poble no parlem
català (valencià tampoc), sinó
benicarlando, que ve a ser una
altra cosa.  I la ventada que s’ha
alçat per ràdios, periòdics i
Internet!

A vore, no és que ací li
vulguem riure les gràcies al
regidor Martí, doncs no, ja se les
riurà ell sol, el que passa és que
n'hi ha un fart, d'aquest
secessionisme ad absurdum
que té com a únic objectiu polític
la desaparició per anihilament
del valencià, digueu-li català
també, a casa nostra i allí on
siga. Ah, i remenar les baixes
passions per si encara queda
algun vot a replegar d’entre la
merda. Ja ens disculpareu un
llenguatge tan poc elegant però
és causat per això que diem de
les baixes passions. 

A vore, repassem: 

El dijous 9 de novembre al Ple
celebrat a l’Ajuntament
Benjamín Martí va dir:
«Nosaltres parlem benicarlando i
mos agrade la llengua
benicarlanda». Sí senyor, i ja
està bé. El problema és que, en
una exhibició de coneixements

filològics fins ara desconeguts
pels periodistes presents, va
afegir que aquella llengua
benicarlanda era diferent del
català. Amb això n’hi hauria
hagut prou però el regidor, qui
sap si assessorat per insignes
filòlegs pintors que tenim al
poble, encara va provar de
quadrar el cercle queixant
perquè «la majoria dels actes
culturals són en valencià». I ja
teníem el carro al pedregal...
Torna-li la trompa al xic! 

Encara no s’havia acabat la
sessió, que les xarxes n’anaven
plenes i el ressò de les
declaracions del regidor de C’s
(que ves a saber per què usen el
genitiu saxó de l’anglés al nom
del partit...) arribava allà on hi
havia cobertura. A la gent li falta
temps per burlar-se’n
d’ocurrències d’aquest tipus
l’any 2017: que si el nom
reconegut per la lingüística
internacional per a la varietat
local del català és «cadufero»,
que si el mateix Joan Fuster va
qualificar de «feo» el nom dels
benicarlandos, que quin deu ser,
amb el mateix prefix, el gentilici
del habitants de la bonica
localitat de Follo... Genial, xeic!
Benicarló, per fi, al mapa... de la
ignorància una altra vegada.

Que no deu estar bé, ja? No
ens n’hem rist prou després de
tants anys? Per què no canvien
d’acudit? No tenen una altra
cosa amb què treballar? Doncs
mireu, ara els donarem joc a tot
el partit, que vagen prenent
fitxes: Caso AVE, Caso
Almenas, Caso Andratx, Caso
Arcos, Caso Arona, Caso
Astapa, Caso Atlético, Caso
Baltar, Caso Banca, Caso
Bankia, Caso Berzosa, Caso
Bitel-2, Caso Bomsai, Caso Bon
Sosec, Caso Brugal, Caso
Bárcenas, Caso Escorial, Caso

text LA COLLA DE TAFANERS

CCM, Caso
Camisetas, Caso
Campeón, Caso
Conde Roa, Caso
Cooperación, Caso
Corredor, Caso
Acuamed, Caso
Dívar, Caso Egües,
Caso El Trompo,
Caso Emarsa, Caso
Emperador, Caso
Enredadera, Caso de
la Serna, Caso
Fabra, Caso Faycán,
Caso Filesa, Caso
Flick, Caso Forcem,
Caso Funerarias,
Caso Guateque,
Caso Metro Valencia,
Caso Gürtel, Caso
Harrag, Caso Hügel,
Caso ITV-Madrid,

Caso Ibatur/Pasarela, Caso Ibiza Centre, Caso
Innova, Caso Interligare, Caso La Fabriquilla, Caso
Las Teresitas, Caso Caja Madrid-Tarjetas Black,
Caso Lifeblood, Caso Limusa, Caso Malaya, Caso
Marchelo, Caso Marea,  Caso Margüello,  Caso
Matsa,  Caso Mercasevilla, Caso Mercurio, Caso
AFINSA-Fórum Filatélico,  Caso Cobra,  Caso
Método 3,  Caso Naseiro, Caso Murcia, Caso
Nóos... i ens hem limitat a la lletra C però teniu el
llistat complet a la xarxa.

La veritat és que podem admetre actituds com
aquestes, bel·ligerants contra la normalització del
valencià, laminat durant decennis entre
administracions obertament hostils, podem
respectar-les, esperar educadament que acaben de
parlar, si voleu, però que no ens prenguen per
imbècils amb arguments que ni mereixen aquest
nom i que no ens vulguen fer creure que persones
capaces d’aquestes esquellades són mereixedores
de la confiança pública. 

Sabeu que us diem, per molt escatològic que
semble, quina merda!

ve de la pàgina anterior
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molta simpatia, li contestà que
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banda del Sénia, ja heu vist que
aquesta setmana entrem
directament a Benicarló i, per
això li dedicarem quasi
íntegrament la secció al nostre
poble. Així, hem vist que han
engegat a la casa gran allò que
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lingüisticoconceptual sense
parell... aleshores el joc no ha
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alçat per ràdios, periòdics i
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vulguem riure les gràcies al
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riurà ell sol, el que passa és que
n'hi ha un fart, d'aquest
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algun vot a replegar d’entre la
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LOCAL

Com comprendrà, aquesta
setmana més que comentar-li res
del que van escriure, el que em ve
de gust és fer la meua modesta
aportació a allò que estic segur que
dedicaran més d'una línia.
Especialment la seua colla de
tafaners. Sí, em refereixo a
l'afirmació del portaveu dels
ciutadans de Benicarló que, emulant
regidors de corporacions anteriors,
ha afirmat que ací el que parlem és
lo benicarlando. Que què? Este bon
home té més raó que un sant i ara
m'ha demostrat que és un veritable
dinamitzador (en general). Perquè
bé a Càlig deuen parlar calijó; a
Cervera, cerverí i a la Jana..., se
toquen la xitxana. Ací hi haurà qui se
li amuntonarà la faena de fer tants
de diccionaris i no sé si ho podrem
aguantar. Això sí que és crear
riquesa i saber-se reinventar. Amb
dos castanyes. No puedooooor, no puedoooor. Ens hem
de posar de seguida al tall perquè si no, no serem a
temps. Des d'ací mateix vull començar amb una
modestíssima aportació amb un breu lèxic dels fruits
benicarlando – canareu, canareu – benicarlando. Allà
va: 

Benicarlando: taronja / Canareu: taronja
Benicarlando: poma / Canareu: poma
Benicarlando: pera / Canareu: pera
Benicarlando: plátano / Canareu: plàtan
Benicarlando: mangrana / Canareu: mangrana
Benicarlando: figa / Canareu: figa 
Benicarlando: gínjol / Canareu: gínjol
Benicarlando: manderina / Canareu: mandarina
Benicarlando: pérsec / Canareu: préssec
Benicarlando: cirera / Canareu: cirera

La part de canareu – benicarlando no l'he posada
perquè vosté, senyora Garcia, es prou viva com per
llegir-ho començant primer pel canareu i seguint
després pel benicarlando. No ho farien tots això. 

I insisteixo, aquest home és un veritable creador de
riquesa. Ahir mateix em vaig trobar un senyor fill de pare
benicarlando i mare senienca que em va explicar que
havia d'anar al psiquiatre perquè encara no comprén ara
com a casa s'entenien tots parlant. Traumatitzat està. I
no poquet. Doncs segur que com aquest senyor n'hi deu

haver al poble més de d'un i més de deu. Au, psiquiatres
del món, veniu a Benicarló que se us ha girat faena. 

Es veu que també va dir que els turistes ens fugirien
a camaraes perquè es fan massa coses en valencià. En
valencià? Una miqueta de caritat, senyora Garcia, una
miqueta de caritat. Com pot dir això? Que no som ningú
els benicarlandos? Que els turistes que vénen ací no es
mereixen el respecte (sí, sí, el respecte) que no els
considerem bobots? Que no es mereixen que pensem
que són persones que busquen, efectivament, alguna
cosa més que sol i platja i que saben que ací tenim una
llengua (lo benicarlando, of course) i una cultura que
volem compartir amb ells? No els hauria d'haver
infravalorat tant el senyor Martí. Per descomptat que hi
haurà casos com el que descriu el nostre agosarat
regidor, al món hi ha gent per a tot; però jo estic segur
que qui ve a Benicarló sap on va i jo sé que ha fet una
magnífica tria perquè estic molt orgullós del meu poble i
la seua gent i la seua cultura i això ja demostra que qui
ve a fer turisme ací té un nivell intel·lectual elevat.
Reflexionem-ho. 

Per l'amor de Déu (o per la mort de Déu, no ho sé!),
quin mal que em sap que apareguem als diaris per
poques lligues d'aquestes. 

En fi. La setmana que ve, passe el que passe, si Déu
vol, li prometo que li escriuré una carta com cal i miraré
de no posar-me amb ningú.

Senyora Garcia:
Això és el que vaig saber llegir en l’anterior número de la seua revista...

text EL LECTOR

BENICARLÓ ES REIVINDICA COM A CIUTAT DE VALORS

Del 18 de novembre al 14 de desembre es
concentra una àmplia i potent programació al
voltant del Dia Internacional de la Infància, el
Dia Internacional contra la Violència de Gènere,
el Dia Internacional de les Persones amb
Diversitat Funcional, Dia Internacional dels
Drets Humans i Dia Internacional de les
Persones Migrants.

L'Ajuntament, a través de la Regidoria de
Benestar Social, ha organitzat una programació
que engloba un conjunt d'actes al voltant de cinc
eixos, que coincideixen amb el Dia Internacional
de la Infància (20 de novembre), el Dia
Internacional contra la Violència de Gènere (25 de
novembre), el Dia Internacional de les Persones
amb Diversitat Funcional (3 de desembre), Dia
Internacional dels Drets Humans (10 de desembre)
i Dia Internacional de les Persones Migrants (18 de
desembre).

Emmarcades dins de «Benicarló, ciutat de
valors», que es durà a terme des del 18 de
novembre fins al 14 de desembre, s'han programat
activitats lúdiques, actes reivindicatius i activitats
formatives, que tenen com a objectiu difondre els
valors en la vida pública, afavorir la convivència i
reivindicar els drets de les persones.

En concret, la programació començarà aquest
cap de setmana amb els actes commemoratius del
Dia Internacional de la Infància. Dissabte 18 de
novembre, s'ha programat un taller i un contacontes per
als més menuts, mentre que diumenge 19 la
programació inclou un teatre, un concert i dos tallers, a
més de la projecció d'una pel·lícula infantil a un preu
popular. Finalment, dilluns 20, el mateix Dia
Internacional de la Infància, se celebrarà la festa escolar
commemorativa, amb tallers, jocs i contacontes.

La regidora de Benestar Social, Marta Escudero, ha
afirmat que «Benicarló és una ciutat de valors i
compromesa amb els seus ciutadans i ciutadanes» i, a
més, Escudero també ha volgut destacar «la participació
conjunta de diversos agents socials i institucionals, com
entitats, centres i diferents serveis de l'Ajuntament».

Per la seua banda, la regidora de l'Ajuntament i
presidenta de l'Organisme Autònom de Centres Socials
Especialitzats (Oacse), Filo Agut, ha declarat que «no es
tracta exclusivament de donar visibilitat, sinó també
integració», i ha afegit que «es important mostrar que
les persones amb diversitat funcional poden assolir tots
aquells reptes que es proposen».

La programació de «Benicarló, ciutat de valors» i la
commemoració dels diferents dies internacionals també
tindrà protagonisme a les ones de Ràdio Benicarló, a
través de tertúlies, entrevistes i opinions en el magazín
«Veus de casa».

text  AB
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RÀDIO BENICARLÓ, PER LA PREVENCIÓ I LA PROMOCIÓ DE LA SALUT

El Centre de Salut Pública i Ràdio Benicarló,
(l'emissora municipal, al 107.3 de la FM) han encetat
una nova etapa de col·laboració que té com a
objectiu promocionar la salut i fomentar hàbits de
prevenció. «Temps de salut», que s'emet els
dimecres a les 12.00 hores, és la nova secció del
magazín «Veus de casa», i compta amb la
participació de nombrosos especialistes sanitaris i
mèdics.

El magazín «Veus de casa», de Ràdio Benicarló,
aposta per la promoció de la salut a través de l'espai
«Temps de salut», fruit d'una nova estratègia de
col·laboració conjunta entre el Centre de Salut Pública i
l'emissora municipal, que es planteja com a finalitat
difondre hàbits saludables entre els benicarlandos per
tal de promocionar la salut i prevenir malalties adreçant-
se a la ciutadania a través dels micròfons de la ràdio.

Per fer realitat aquest objectiu, «Temps de salut»
compta amb la participació d'un nombrós grup
d'especialistes sanitaris del Centre de Salut Pública en
àmbits com la seguretat alimentaria, la prevenció i
detecció precoç de malalties, la higiene i seguretat
laboral, l'alimentació saludable o els primers auxilis.

La directora del Centre de Salut Pública, Elvira
Mensat, ha assenyalat que «a diferencia dels metges
d'atenció primària, que realitzen una labor assistencial,

els professionals del Centre de Salut Pública orientem
el nostre treball a les persones sanes per tal d'evitar que
es posen malaltes». De fet, el treball que es porta a
terme al centre «està dirigit a tota la població en
general, i també als malats crònics per tal de millorar la
seva qualitat de vida».

«Temps de salut» s'emet dins del magazín «Veus de
casa», que Ràdio Benicarló programa de dilluns a
divendres a partir de les 11.00 hores al 107.3 de l'FM. El
programa es re-emet a les 20.00 hores i els podcast i
les seccions del magazín es poden escoltar al canal
d'Ivoox de «Veus de casa».

text  AB

PREMIS AL COMERÇ 2017

La Regidoria de Comerç i Turisme de l'Ajuntament de
Benicarló ha convocat els Premis al Comerç 2017, amb
l'objectiu de promoure la qualitat de l'empresa
comercial, i també com a reconeixement a l'activitat
empresarial desenvolupada en el sector comercial o de
serveis. Les candidatures es poden presentar fins al 20
de novembre.

Un any més, la Regidoria de Comerç i Turisme vol fer
visible la seua aposta pel comerç de Benicarló
convocant els Premis al Comerç Local, una iniciativa
que ja fa nou anys que es va posar en marxa i que té la
voluntat de promoure i potenciar la qualitat de les
empreses comercials. Els premis tenen un caràcter
honorífic i consisteixen en una distinció i un trofeu
atorgats per l'Ajuntament de Benicarló. Segons
s'estableix en les bases publicades, podran optar als
premis les xicotetes i mitjanes empreses vinculades a
l'activitat comercial o de serveis, que compten amb un o
més establiments a la ciutat de Benicarló.

Els premis s'engloben en quatre categories diferents:

Premi a la Trajectòria Empresarial (com a
reconeixement a una empresa amb una antiguitat major
de 50 anys, sense haver canviat de titular més enllà de
la successió familiar); Premi a la Solidaritat i a la
Responsabilitat Social Empresarial (en reconeixement a
empreses que destaquen per la seua activa
col·laboració i implicació amb la societat local); Premi a
la Qualitat Comercial (destinat a reconèixer l'esforç de
tots els establiments que hagen dut a terme la
implantació d'un sistema de qualitat certificat; i,
finalment, Premi a la Renovació i Imatge Comercial (per
a reconèixer l'esforç, treball i inversió d'aquells
empresaris que han dut a terme millores i reformes dels
seus establiments en els últims 3 anys).

Les candidatures per a les diferents categories es
poden presentar fins al 20 de novembre.

Recordem que els guanyadors de l'any passat van
ser: Zapateria Mayba i Apartaments Els Romers en
l'apartat d'Innovació, Renovació i Imatge Comercial; i La
Llanera en la categoria de Trajectòria Empresarial.

Podeu consultar les bases i descarregar els impresos
per a presentar les candidatures.

text  AB

EL PERSONAL D'AMBULÀNCIES JA ES TROBA  A L'ANTIC CENTRE DE SALUT

Les dependències del personal d'ambulàncies
han passat de la planta baixa de l'antic centre a la
primera planta de l'edifici. D'aquesta manera,
l'Ajuntament ja pot sol·licitar la reversió definitiva
de l'edifici i disposar de tota la planta baixa per a
usos municipals.

La directora territorial de la Conselleria de Sanitat,
Azucena Martí, i el director territorial de Presidència,
Adolf Sanmartín, han visitat aquest matí les noves
dependències del personal d'ambulàncies, que ha
passat de la planta baixa a la primera planta de l'antic
centre de salut. L'habilitació d'aquestes noves
instal·lacions ha sigut possible gràcies a la col·laboració
entre l'Ajuntament de Benicarló i la Conselleria de
Sanitat. En concret, les actuacions les ha dut a terme la
Brigada d'Obres i Serveis, mentre que el material
necessari l'ha finançat la mateixa Conselleria. Gràcies a
aquest trasllat, l'Ajuntament pot sol·licitar la reversió
definitiva de l'edifici i disposar de tota la planta baixa per
a usos municipals.

L'alcaldessa de Benicarló, Xaro Miralles, ha
acompanyat a la directora territorial de la Conselleria de
Sanitat i al director territorial de Presidència en la visita
a l'antic centre de salut, on han recorregut el nou espai
on s'ubiquen les dependències dels treballadors de les
ambulàncies. Aquestes instal·lacions estan situades en
la primera planta, al costat de les dependències
destinades a entitats socials.

L'alcaldessa de Benicarló s'ha mostrat satisfeta pel
trasllat i ha assegurat que «aquesta nova ubicació de
les dependències del personal d'ambulàncies permetrà
dur a terme la instal·lació d'una biblioteca municipal a la
planta baixa de l'antic centre de salut». Com ha declarat
Martí, «aquesta nova instal·lació respon a les
necessitats del Suport Vital Bàsic i, a més, millora les
condicions de l'anterior ubicació». Per la seua part,
Sanmartín ha volgut destacar «els esforços de la
Conselleria en les infraestructures sanitàries».

text  AB

277.000 EUROS EN DOS NOVES SUBVENCIONS PER A L'OCUPACIÓ

L'Ajuntament de Benicarló ha rebut dos noves
subvencions per a programes d'ocupació que
sumen més de 277.000 euros. En els dos últims
anys, el consistori ha rebut més d'1,4 milions
d'euros destinats a la integració laboral de diversos
col·lectius.

L'Ajuntament de Benicarló continua apostant per
l'ocupació pública i ens els pròxims mesos ho farà a
través de dos noves subvencions de la Generalitat
Valenciana per a programes d'inserció laboral. Així ho
ha anunciat el regidor de Promoció Econòmica, Román
Sánchez, que ha explicat que l'Ajuntament ha rebut
d'una banda, una subvenció de 34.500 euros, destinada
a persones desocupades majors de 30 anys, i de l'altra,
una subvenció de 243.772 euros, destinada a persones
aturades de llarga durada.

Les dos subvencions es destinaran a dos projectes
que coincidiran en el temps i que coordinarà la Brigada
d'Obres i Serveis: d'una banda, adequació i
manteniment d'infraestructures de la zona vianant i de
l'altra banda, adequació, manteniment i neteja de
camins rurals i barrancs.

Totes les persones que vulguen optar a formar part
d'algun dels programes han d'estar inscrites en el
Servef i, a més, en el cas del programa per a aturats de
llarga durada, hauran d'estar inscrits també en els
itineraris d'inserció. Les persones interessades poden
comprovar durant tota aquesta setmana les seues
dades al Servef, atés que la selecció començarà a fer-
se a partir de la setmana que ve.

Els perfils laborals que es demanen són: tècnics
administratius (amb experiència prèvia), capatassos
agrícoles (amb experiència prèvia), peons
agropecuaris, caps d'equip d'obra i oficials paleta (amb
experiència prèvia), oficials de pintura (amb experiència
prèvia) i peons de la construcció.

El regidor de Promoció Econòmica ha qualificat de
«magnífica» aquesta nova notícia sobre subvencions en
matèria d'ocupació i ha expressat el seu desig que
«aquestes noves subvencions suposen un nou impuls
per a l'ocupació a Benicarló». Sánchez ha subratllat que
«en els últims dos anys l'Ajuntament ha rebut 1.450.000
euros per a programes d'ocupació, a través dels quals
s'ha donat treball a 120 persones, un 84% de les quals
amb contractes de 6 mesos o més de durada.

text  AB
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BENICARLÓ INICIA LES OBRES DE MILLORA DEL SEU POLÍGON

El polígon industrial El Collet de Benicarló ha
iniciat les millores subvencionables pel IVACE. La
ciutat és una de les beneficiàries en aquesta primera
línia d'ajudes llançada des de l'administració
autonòmica per a la millora i modernització de
polígons industrials. “són ajudes al cent per cent”,
va recordar el conseller d'Economia Sostenible,
Rafael Climent, que va visitar les obres que s'estan
duent a terme acompanyat de la directora del IVACE,
Júlia Company. En total, Benicarló rebrà 365.000
euros que es destinaran “a canviar tota la
senyalització tant vertical com a horitzontal, canvi
de lluminàries a leds per a optimitzar energia, i la
instal·lació de càmeres de vigilància”, va explicar
Xaro Miralles, alcaldessa de Benicarló. Està previst
que els treballs estiguen finalitzats abans d'acabar
l'any. De moment, ja hi ha algunes càmeres de
vigilància instal·lades “que estaran connectades a
la Policia Local”. També es durà a terme la
senyalització dels carrers. Esta setmana els
operaris miraven de finalitzar els treballs de repintat
de la senyalització horitzontal. 

El conseller Climent va recordar que “és la primera
vegada que s'engega aquesta línia d'ajudes, que
serviran per a la vertebració del territori”. En el cas de
Benicarló, estan emmarcades dins del paquet concedit
a l’Alt i Baix Maestrat, i Els Ports. “Són zones que han
estat una mica abandonades per part de l'administració
i que ara volem reforçar”. El conseller va voler destacar
que l'objectiu és “donar el mateix tractament als
polígons industrials que al centre de les ciutats” i acabar
d'aquesta manera amb l'aspecte descurat que
presenten molts d'ells. De cara al pròxim any “es
renovaran les ajudes. Algunes seran plurianuals. Una
altra part anirà als que enguany s'han quedat sense
subvenció”. D'aquesta manera, va assegurar, “es
dinamitza l'economia productiva del nostre territori”.

text i foto NATÀLIA�SANZ

El pressupost de l'Ajuntament del pròxim any
inclourà una partida destinada a la commemoració
d'aquest aniversari. El regidor de Falles ja ha
sol·licitat una reunió amb el diputat de Cultura.

La Regidoria de Festes i Falles i la Junta Local
Fallera ja estan treballant en els actes commemoratius
de les Falles de Benicarló, que el 2018 compliran 45
anys. Per tal de donar un impuls a aquesta celebració,
el regidor de Falles, Ilde Añó, ja ha demanat una reunió
amb el diputat de Cultura, Vicent Sales, per tal de
presentar-li el programa d'actes i sol·licitar el suport de
la institució provincial.

Com ha declarat Añó, «les Falles són un destacat
motor econòmic de la ciutat i hem de treballar perquè
seguisquen sent-ho». El regidor ha confirmat la voluntat
de l'Ajuntament de «preparar una celebració especial
que servisca per a potenciar la festa i que pose en valor
el treball de tots aquests anys». En aquest sentit, el
regidor ha confirmat que «en el pressupost del 2018 hi
haurà una partida dedicada a la commemoració dels 45
anys de les Falles a Benicarló».

Sobre les dates de les Falles, la festivitat se celebrarà
del 3 al 19 de març. En concret, dissabte 3 tindrà lloc la
Crida i dissabte 10, la Cavalcada del Ninot, mentre que
la setmana gran de les Falles anirà des del dia 14 fins al
dia 19.

BENICARLÓ PREPARA LA CELEBRACIÓ DELS 45 ANYS DE LES FALLES

text AB
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EL TEMA/ LOCAL OPINIÓ

La Falla El Caduf va celebrar al Restaurant El
Cortijo l'acte de Presentació i Nomenament de les
persones que la representaran durant l'any 2018.

Però abans, com a mostra d'agraïment, Laura i Marc,
Fallers Majors Infantils 2017, i Patricia, Fallera Major
2017, van oferir un bonic discurs als assistents,
recordant els meravellosos moments que els hi ha
deixat el 2017, any en què han representat a la seua
Comissió i any del 40è Aniversari de la Falla El Caduf.

A continuació, es va presentar el nou Quadre d'Honor
per al 2018, format per:

Sergio Ortiz i Bueno - Mantenidor 2018
Cristina Ros i Morales - Dama del Foc 2018
Carla Forés i Montaña - Madrina de la Falla 2018
Luis Martínez i Montaña - Faller Major Infantil 2018
Rocío Martínez i Montaña - Fallera Major Infantil 2018
Andrea Simó i Zaragozá - Fallera Major 2018

Enhorabona als Càrrecs 2018 i els millors desitjos per
al nou any que ara comença!

LA FALLA EL CADUF NOMENA ELS SEUS REPRESENTANTS 

text i foto A. SAURA

La Falla Mercat Vell ha presentat en el tradicional
sopar de càrrecs el seu Quadre d’Honor 2018. L’acte
va tindre lloc el passat dissabte 11 de novembre i en
ell, la comissió que presideix Carmelo Doello
Mancera, va donar a conèixer els seus màxims
representants per a les properes festes falleres. 

QUADRE D’ HONOR 2018
– Fallera Major: Anna Vives Prats
– Faller Major: Ángel Guzmán Prats
– Fallera Major Infantil: Inés Mars Arnau
– Padrina del Foc: Inés Agut Muñoz
-  Mantenidor: Vicent Vives Andrés.
Representant a la Cort d’ Honor Fallera Major de

Benicarló: Merxe Octavio Senar

Durant l’acte,  els càrrecs 2017 van aprofitar per
acomiadar-se amb paraules plenes d’emoció per
l’intens any viscut. La festa va continuar ben animada
amb ball, en el qual van participar els més joves de la
falla i els membres més veterans de la comissió del
Mercat Vell.

SOPAR DE CÀRRECS DE LA FALLA MERCAT VELL 2018

text FALLA�MV foto DANI�BELTR`N�GEIRA

El passat dijous 9 de novembre es va celebrar
el ple de l’Ajuntament sobre l’estat de la
població. En principi, la majoria de
benicarlandos ja sabem com està el poble, però
sembla que la coalició que mana ara, volia
publicitar-lo en format solemne i donar-nos una
oportunitat per a fer-nos coneixedors dels
arguments i misèries morals que, un dijous al
mes, debaten governants i opositors locals. Els
progressistes afirmen creure que això fa que un
govern siga més transparent. 

L’assessora periodística que pago per hores,
m’aconsellà acudir per a després opinar amb rigor,
propietat i altura moral. Estigué temptat de fer-li cas,

però la bèstia periodística que tots portem dins em
va cridar salvatge, igual que ho fa un bon esmorzar
amb el panxut i m’obligà a fugir enèrgicament dels
molestos academicismes. “He d’aconseguir l’article
perfecte, m’he de fondre amb el poble, he de captar
la veu del veí, he d’estar al lloc on els problemes es
viuen en primera persona! Avall l’ortodòxia
puritana!” –vaig motivar-me excitat. Així, obrí de bat
a bat la porta del primer baret amb la determinació
d’un detectiu de novel·la negra, per atrapar una
visió de l’acte que incloguera l’alta política amb el
punt de vista del ciutadà del carrer, que no escoltara
l’agre valencià i parlara la nostre dolça llengua
benicarlanda que tant estimem: “Cambrer, una copa
igual que la que beuen estos senyors d’ací, per
favor. Seria tan amable de parar eixe alienant
televisor i sintonitzar Ràdio Benicarló? És que
posen el debat sobre l’estat de la població!”.

L’ESTAT DEL POBLE

text J.�GUILLEM

AUGMENTA LA DONACIÓ D’ORGANS

La província de Castelló troba un avantatge
competitiu en el progressiu envelliment de la seua
població -cal recordar que compta amb pluralitat de
municipis d'interior assetjats per l'èxode rural-.
Segons va asseverar el fundador de l'Organització
Nacional de Trasplantaments (creada en 1989),
Rafael Matesanz, «que la població envellisca no
suposa una amenaça per a la donació d'òrgans, a
l'inrevés». Segons dades de la ONT, «la meitat dels
donants d'òrgans comptabilitzats durant el 2016
tenia més de 60 anys». 

Així mateix, un 30% d'aqueix segment de donants
tenia més de 70 anys i un 10% més de 80 anys.
D'aquesta manera, segons el
fundador de la ONT (que l'any
1992 ja va situar a Espanya com a
país capdavanter en donació
d'òrgans a tot el món), el perfil que
copa el nombre de donacions
pràcticament prové de zones on la
població està més envellida. «A
Espanya, és la comunitat càntabra
la que lidera les donacions», va
apuntar Matesanz. Així les coses,
va quedar enrera el que va ser la
tendència en el terreny de les
donacions d'òrgans: el lideratge
del perfil de jove mort en un
accident de trànsit. A dia d'avui, les
donacions d'aquest perfil sols
representen el 4% sobre el total,

almenys durant l'exercici anterior 2016.La bona marxa
dels processos de donacions d'òrgans registrades a
Espanya -43,8 donants per milió durant l'any passat,
rècord que es preveu superar enguany- es viu, també,
en el si de la Comunitat Valenciana. Matesanz va
anunciar que la donació d'òrgans creixerà enguany més
d'un 20% en la nostra comunitat respecte l'any passat.
Així mateix, va destacar que a Castelló «hi haurà més
de 50 donants per milió d'habitants, mentre que la
mitjana espanyola se situarà en poc més de 45».La
Conselleria de Sanitat i Salut Universal va informar que
en el cas de la nostra província, «en 2016, la mitjana va
ser de 50 donants per milió d'habitants amb 27
donants» i van afirmar que «enguany 2017 ja es
comptabilitzen 30, amb una mitjana de 65».

text  NATÀLIA�SANZ
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ESPORTS EL TEMA

Per un altre costat, va assegurar que “hem d'evitar fer
pegats en el tema del Benestar Social”. De l'apartat
cultural, “ens preocupa que tots les exposicions que fem
totes vagen al voltant de la república”, i que “les
activitats culturals siguen totes en valencià, tenint en
compte que molts turistes que ens visiten són espanyols
i els agradaria també participar en elles”. Martí no va
dubtar a assegurar que “no ens agrada tampoc l'afegitó
de Països Catalans que a voltes s'utilitze, o que es diga
que la llengua de Radio Benicarló és el català.
Nosaltres parlem benicarlando i estem molt orgullosos
d'açò”. 

...I L’URBANISME DE MAÑÁ

El portaveu del Partit Popular, Juan Antonio Mañá, va
recordar que el debat “és un compromís electoral seu”,
per a “analitzar la seua gestió. Nosaltres hem d'analitzar
el que han fet malament”. En Urbanisme, Mañá va
recordar que el PGOU “encara no està aprovat”, tot i
que està en exposició al públic una part d'ell. El pla
especial del casc antic, va recordar “encara no està fet”,
ni el pla especial de la Partida Povet. “Queda molta
gestió a fer per a desenvolupar la costa nord i sud”, va
recordar. La política agrària, va criticar “no existeix”, va
dir, malgrat les promeses electorals. En aquesta línia,
va recordar que els problemes en el sector de la pesca,
“continuen”. 

Va tancar el debat de nou l'alcaldessa del municipi,
Xaro Miralles, desitjant que les intervencions realitzades
pels grups de l'oposició es traslladen als debats plenaris
en els quals va assegurar que “l'oposició no fa ni una
sola pregunta”. D'altra banda, va recordar que
l'estratègia EDUSI “està penjada a la pàgina web” i va
convidar als grups en l'oposició a consultar-la. Pel que
fa als recursos de turisme “és en aquesta legislatura
quan més s'ha invertit en aquest sentit”. L'alcaldessa va
sostenir que “el que més em xoca és el tema del pla
general. Si vostès governaren, no s'aprovaria mai,
perquè la zona nord no pot ser urbanitzable”, com
reclama Ciutadans. En aquest sentit, va defensar que “a
finals del 2018 estarà aprovat. Estem compromesos
amb la realitat, amb el repte de recuperar la confiança
de la gent”, va concloure.

ELS POPULARS DE BENICARLÓ LAMENTEN LA
FALTA DE GESTIÓ DE L'EQUIP DE GOVERN

I, com ja és habitual en aquesta legislatura, la reacció
del Partit Popular va arribar tres dies després, a través
d’una nota de premsa enviada a altes hores de la nit.  El
portaveu del Partit Popular de Benicarló, Juan Antonio
Mañá, feia en ella  un balanç del passat Ple
Extraordinari, dedicat al debat sobre l'estat de la Ciutat.
Per a Mañá, “l'equip de govern municipal no té un

projecte global de Ciutat i són incapaces d'engegar i
gestionar totes les propostes dels seus programes
electorals. El tripartit no ha inventat res, potser ho hagen
modificat o maquillat perquè semble diferent, però del
nou estil de governar,no res”. Per a Mañá el debat sobre
l'Estat de Benicarló, “va consistir en un extens balanç de
la legislatura, després de dos anys i mig, sense la
promesa intervenció dels veïns, on l'Alcaldessa i els dos
portaveus de l'equip de govern van intentar convèncer
de la seua bona gestió municipal, i on els portaveus de
l'oposició van manifestar el que, al seu parerr, s'havia fet
malament, i el que havien promès fer i no han fet”.

El portaveu del PP, que va analitzar en la seua
intervenció cadascuna de les àrees municipals, va
detallar que “en el nou estil de governar prevalen els
esdeveniments populars, la foto i la premsa, sense que
s'hagen establit els pilars del futur que van prometre, i
on els vertaders problemes que ens afecten als
benicarlandos i benicarlandes, segueixen sense
solucionar-se”. Juan Antonio Mañá també va apuntar
que el “nou estil de governar” a Benicarló ha demostrat
ser un estil eminentment populista, amb una evident
estratègia dirigida a aconseguir el vot, de signe
clarament continuista, i amb una gestió pública ineficaç.
Al mateix temps, Mañá va destacar que “el “nou estil de
governar” no sap pressupostar ni gastar, i no s'inverteix
en allò que necessiten, de debò, els benicarlandos,
perquè, com ja hem vist, prefereixen destinar els diners
de la pujada d'impostos, com l'IBI, per a retornar crèdit
als bancs”. En aquest sentit, el portaveu dels populars
benicarlandos també va fer referència al fet que en el
“nou estil de governar”, qualsevol esdeveniment o
gestió habitual del dia a dia de l'ajuntament, es ven als
mitjans de comunicació i a les xarxes socials com a
grans i nous esdeveniments i d'èxit, “quan, en la seua
major part, són continuïtat dels programes festius,
culturals, esportius o de benestar social posats ja en
marxa en anteriors legislatures” El portaveu del PP va
concloure la seua intervenció dient que: “qui sempre
pensa en el passat, no sabrà gestionar el futur.
Aprenguen del passat, respectant-lo, i sabran gestionar
el futur”.

ve de la pàgina anterior

El cap de setmana passat tots els
equips del Club Bàsquet Benicarló
van finalitzar els seus partits amb
victòria, començant per l'equip de
Primera Divisió Nacional i acabant
pels més xicotets de l'Aleví B. D'altra
banda indicar que els jugadors
llueixen ja les seues noves
equipacions de la firma Kromex.

Primera Divisió Nacional
Benicarló 101, Vinaròs 89
Sènior Preferent
Jovens Almàssera 71, 
Benicarló 76
Júnior Preferent
Burriana 54, Benicarló 69
Cadet A
Benicarló 77, Tau Castelló 69
Cadet B
Benicarló 60, EB Vila-real 39
Infantil A
Benicarló 45, Vinaròs 4

Infantil B
Benicarló 69, Burriana 63
Aleví A
Benicarló 61, Bètera 20
Alevi B
Alcora 10, Benicarló 50.

GRAN JORNADA PER AL CLUB BÀSQUET BENICARLÓ 
EN GUANYAR TOTS ELS PARTITS

text VICENT�FERRER�fotos CB�BENICARLÓ
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EL TEMA ESPORTS

Benicarló va celebrar la passada setmana el
primer debat sobre l'estat de la ciutat, que es va
convertir en una exposició del que ha aconseguit
l'equip de govern i la consegüent crítica per part
dels partits en l'oposició. El guió esperat.

Va obrir el debat l'alcaldessa del municipi, Xaro
Miralles, assegurat que “és un debat necessari, per a
prémer el termòmetre de la ciutat”. L'alcaldessa va
iniciar la seua exposició fent un repàs de l'estat en que
es va trobar la ciutat quan va accedir, fa dos anys, al
govern municipal. L'arribada de fons de deu milions
d'euros (EDUSI), que serà una realitat en aquesta i en
la següent legislatura, juntament amb l'aprovació del
PGOU, “transformaran Benicarló”. Pel que fa a aquest
últim, Miralles va recordar que “marcarà el
desenvolupament  del Benicarló del futur. Tenim
projecte i tenim metes”. Sobre els temes urbanístics,
“hem fet reunions per a solucionar temes enquistats en
el municipi, com la Fundació Compte Fibla”. Obres
començades com és “l'obertura i remodelació de la
zona de l'estació”. En matèria de Benestar social,
“hem donat suport als col·lectius que més ho
necessiten, donant veu a les necessitats de les
persones amb discapacitat. El pla d'accessibilitat, els
plans d'igualtat, infància o drogodependència
conformarà el Pla d'Inclusió Social”. L'alcaldessa va
recordar que el OACSE gestiona cinc centres socials
en els quals, en aquests dos anys “s'ha millorat les
instal·lacions i hem tingut el suport de la Generalitat
Valenciana”. La reducció de l'endeutament és un altre
dels punts en els quals l'alcaldessa va posar l'accent.

“Mai havíem tingut un pla de ciutat i ara el tenim”, va
assegurar, la qual cosa permet “saber cap a on anem,
en un ajuntament sanejat”. 

EL "BENICARLANDO" DE MARTÍ

Benjamí Martí, portaveu de Ciutadans, va assegurar
que “estic motivat i content de ser benicarlando, per
tots els projectes que hi ha. A nosaltres ens agrada
sumar o almenys no molestar i deixar que l'equip de
govern, governe. No veiem cap ombra de corrupció ni
de mala fe en açò”, va sostenir. “Esperem una oficina
de participació ciutadana”. En la part negativa, va
criticar que “hem avançat poc en organització
municipal, cal augmentar el servei i la productivitat,
començar a digitalitzar i donar eines als funcionaris
que tenim per a treballar bé”. Martí va recordar que la
costa nord “és una oportunitat per al desenvolupament
turístic del municipi, però no veiem que açò es
reflectisca en el PGOU pel Pativel”, pel que, va
assegurar “estem perdent una oportunitat d'or per
sempre”. 

EL PROJECTE DE BENICARLÓ A LA BALANÇA: 
ENCERTS I ERRADES DE LA LEGISLATURA

textREDACCIÓ

101 BENICARLÓ 23+32+28+19: Resne (16),
Richards (27), Nelson (4), Salvador (16), Andreu (4);
cinc inicial; Stevanovic (2), Ioseliani (22), París,
Martínez (2), Avila, Ernest (3) i Kinoshita (5).

89 VINARÒS 29+19+18+25: Grahama (28), Moten
(17), Sosa (14), Laso (10), Colas (8); cinc inicial;
Monleón (4), Castell i Solsona (8).

ÀRBITRES: Vadell i Llaves, col·legi valencià. Van
assenyalar 26 personals i 1 tècnica als locals; 24 i 5 per
als visitants.

INCIDÈNCIES: Més d'1.500 persones en el Pavelló
Poliesportiu Municipal amb afeccionats de tots dos
equips.

Derbi a la Primera Divisió Nacional, amb molta
tensió i respecte mutu a la pista, la qual cosa ens va
oferir un gran partit. 

Aquests nervis va dificultar que els locals feren un
bon inici de partit, amb molta anarquia en el joc i nervis
en atac i defensa, mentre que el Vinaròs amb les idees
més clares, va dominar el ritme del partit, la qual cosa
va fer que es vegés un bàsquet més lent. S'arribava al
final del primer període amb 23-29 en l'electrònic.

En el segon període els visitants van realitzar una
defensa més tancada, protegint la zona, però l'encert
dels jugadors en els llançaments triple i una millor
defensa els va permetre mantenir-se en el partit, fins als
últims dos minuts, quan els de casa, amb un parcial de
15-2, van poder donar-li la volta al marcador i anar-se'n
al descans manant al marcador (55-48).

En el tercer període l'equip va millorar encara més la
defensa sobre els homes importants visitants i després
d'uns 5 minuts igualats amb intercanvi de cistelles (60-
55), un parcial d'11-0 en 1 minut, els dóna el primer
avantatge important en el marcador (71-55), per a
arribar al final amb un 83-64.Però tractant-se d'un equip
amb la qualitat del Vinaròs, l'equip no es podia relaxar,
ja que en qualsevol moment tornarien a estrènyer i
aproximar-se, tal com va succeir, amb un 96-87 faltant 2
minuts per a la final. Es va saber mantenir la calma fins
al final per a no complicar-se el partit i controlar el ritme,
fins a aconseguir el resultat de 101 a 89 i amb açò la
satisfacció per la cinquena victòria en la categoria que
els manté en la part alta de la classificació.

La pròxima jornada es visitarà la pista de l'Horta
Godella, un dels equips forts de la categoria, amb
només una sola derrota, com el Benicarló. Serà el
dissabte a les 18:30 hores.

BÀSQUET: EL BENICARLÓ ES VA IMPOSAR AL VINARÒS 
DESPRÉS D'UN GRAN PARTIT PER AMBDUES PARTS, 101-89

text i foto VICENT�FERRER
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CONTACTA AMB  “LA VEU DE BENICARLÓ”

twitter: @Elstafaners   mail: veubenicarlo@gmail.com

Estem intervinguts. Des del nefast dia que la
privilegiada neurona del senyor Mariano Rajoy Brey va
perbocar la fatal decisió de tirar endavant l’aplicació de
l’article cent cinquanta-cinc de la Constitución Española,
lo papa i jo hem perdut tots els drets que, com a
persones subjectes a la carta magna, ens pertoquen.
L’amic de la mama ha pres lo control total i definitiu de
la nostra casa. No sé com s’ho va fer, però se’n va anar
un dia al notari, acompanyat per la mama, i en tornar
ens va dir que ara sí que ho teníem clar. Esgrimint una
escriptura de propietat, i davant l’ufanós assentiment de
la mama, ens va comunicar que “esta santa mujer, tan
pía en la Iglesia como meretriz en el tálamo, ha tenido a
bien cederme la propiedad de la mitad indivisa de este
antro infestado de rojos separatistas en el cual, a partir
de ahora, va a imperar la ley del modo más estricto”. Va
acabar aquesta al·locució amb un arribaspaña i
vivafranco que ens va deixar glaçats. Des d’aquell dia lo
papa i jo malvivim a l’habitació  més petita del pis, on
hem muntat una llitera perquè no ens caben els dos llits.
Tenim un horari molt estricte per a utilitzar el bany, i a
partir de les deu de la nit ens el tanca en clau i ens hem
d’apanyar amb un orinal de porcellana il·lustrat amb
articles del Fuero de los Españoles. Ens estem
plantejant molt seriosament traslladar la nostra
residència al meu pis d’estudiant on no tindrem
restriccions horàries. Ara mateix la nostra vida és un
malson. 

Però malgrat tot, i després d’haver-me segrestat
aquesta secció dues setmanes, almenys l’he pogut
recuperar després de sentir les seues mofes més cruels
sobre allò que ell anomena, “un puñal enmedio del
separatismo de este pueblo de paletos para que sepan
quién manda aquí”. Encara que també he de dir que lo
seu comiat de la setmana passada ja el tenia planejat,
perquè no volia escriure més a un mitjà on, segons ell,
feia fàstic escriure perquè estava envoltat de línies
escrites en “ese vulgar dialecto del español hablado por
las gentes de este pueblucho inmundo”.  

Així que una vegada recuperada aquesta finestra
d’expressió, ara els contaré una mica què va passar al
Camp Municipal “Pitxi Alonso” aquest passat diumenge
on el meu estimat equip va assolir la primera victòria
clara de la temporada davant l’Alcora. 

Potser alguns lectors que sàpiguen alguna cosa del
partit pensaran que clar, que si l’equip contrari té un punt
menys que nosaltres i damunt els expulsen dos
jugadors, la victòria va ser clara. Però de vegades les
coses no són tan clares com sembla. En primer lloc vull
deixar ben clar que van ser dues expulsions de manual,
d’aquelles que podrien posar com exemple clar. Lo
primer jugador podríem dir que es va fer l’harakiri.
Primer una targeta groga per protestar i poc després una

altra groga por una duríssima entrada al mig del camp.
Lo vell conegut Palomo, entrenador dels alcorins, se’n
feia creus del poc seny que va tindre lo seu jugador. La
segona expulsió, també a la primera part, va tindre lo
seu origen en una passada a la vora de l’àrea que li van
fer a Guillem, que va efectuar un gran control i, quan ja
se n’anava tot sol de cara a la porteria va el defensa i li
posa tot el braç al coll amb la finalitat de tallar la jugada.
Expulsat sense discussió. Podríem dir que això va
marcar el partit? Sense cap mena de dubte. Tot i això, i
amb empat a un gol, els visitants van aconseguir marcar
un gol que els posava per davant al marcador, però que
no va arribar a pujar al marcador perquè la jugada havia
estat invalidada per fora de joc. De la mateixa manera
que d’allà on estava no puc dir si va ser fora de joc  no,
des de la banqueta visitant hauria de ser el mateix. En
canvi es van dedicar a protestar molt. Tant van protestar
i tant es van encendre alguns de la banqueta visitant,
que un dels jugadors, que era lo porter de reserva i en
la seua vida fora del futbol exerceix de metge, li va
etzibar una empenta a l’àrbitre. El col·legiat, fent una
estranya figura barreja de ballet, patinatge artístic i
rumba bolero, amb l’inestimable ajut de la universal llei
de la gravetat, va aterrar sobre la malmesa gespa
artificial del nostre municipal. Cal estacar que entre els
jugadors d’ambdós equips la esportivitat va ser la nota
predominant, destacant que al final del partit tots ells es
van donar les mans.

Total, al final quatre a un, tres puntets al sarró i a sis
punts dels llocs de descens. Demà dissabte, a partir de
les cinc juguem al camp del Xirivella, que ara mateix
ocupa el darrer lloc de la classificació  i que te tanta de
partits jugats com de perduts. Podríem guanyar...

ANEM SUMANT

text  VICENT T.�PERIS 

foto http://entrenadordefutbol.blogia.com

CARXOFA: a  tots els que formen
part de la Coral Polifònica
Benicarlanda. Simplement, la
interpretació de l'obra de Victot Hugo,
"Els miserables", com ho han fet ells
és per aplaudir sense parar.
Enhorabona per haver-nos fet passar
aquest moment màgic. Moltes gràcies!

PANISSOLA: l'estat de la població a
debat, sota un paraigua d'oposició que
sembla estar aletargada i a la que li
faltarien les piles del conillet de
"duracel". Amb un govern que no
acaba d'arrancar del tot una oposició
com cal es fregaria les mans. Un
ramell de panissoles a l'oposició per no
saber aprofitar les oportunitats. 

CARXOFA i PANISSOLA

El col·legiat, fent una estranya figura
barreja de ballet, patinatge artístic i rumba
bolero, amb l’inestimable ajut de la
universal llei de la gravetat, va aterrar sobre
la malmesa gespa artificial del nostre
municipal.
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L'estat de la població o de la qüestió

Tot té a veure amb el fet que aquest equip de
govern volia presentar en societat els seus encerts de
la legislatura. Hi ho volia presentar perquè així, diuen,
ho tenien al seu programa electoral. No podem
deslliurar-nos de la temptació que també té una part
de propaganda al voler ficar en valor els encerts del
partit en el govern. Tot i aquesta salvetat, no és una
mala idea si l'oposició té al seu abast les ferramentes
per ficar en entredit, o qüestionar aquest encerts. I
també, òbviament, tot i que no és el més habitual,
agrair les coses ben fetes.

Ara bé, vist el que hem vist, escoltat el que hem
escoltat, i llegit el que hem llegit, tal volta un format
més àgil i creïble (pel fet de diluir una mica la
propaganda), millor reglat i fins i tot amb preguntes
públiques (a l'estil tan de moda de les FAQS), podria
convertir-lo en un autèntic debat... més obert. Tindre la
suficient desimboltura, per al goven, per anar
navegant entre aquestes aigües més profundes seria
un bon símptoma de maduresa política i igualment per
a l'oposició, que s'hauria d'esforçar en no sols fer el
paperot,m i l'obligaria a tenir clars els tempos de la
seua actuació i on està i on vol arribar.

Però ací que tenim? L'alcaldessa Miralles, en la
seua línia, marcant el seu territori i ficant l'accent en la

gestió econòmica de l'EDUSI i la retallada del deute
municipal que li va deixar el PP, encara que, això sí,
se li va oblidar fer una mica d'autocrítica, atés que la
gestió política també comporta prendre decisions i
aquestes, en massa assumptes, diríem que li costa. I
l'oposició? L'oposició, una mica desdibuixada.  Martí,
de Ciudadanos, que sobtadament s'ha cregut el seu
paper de benicarlando més benicarlando dels
benicarlandos, advocant per la secessió lingüística, a
l'estil del blaverisme més recalcitrant, descobrint tants
idiomes com pobles te el món... i algun més, bastant
patètic. I Mañà, del PP, en la seu línia, una mica
apagada, volent ficar en entredit la gestió municipal i
urbanística, sobretot criticant el que encara no
tinguem PGOU en marxa (segurament no recorda que
el que ara tenim de projecte de PGOU és una
herència del seu partit que amb més 20 anys al govern
se'n va anar sense haver-lo tancat), i que es prioritze
el retallar deute públic en comptes d'utilitzar els
romanents positius en inversió per a la ciutat. De tota
manera, una nota de premsa amb posterioritat al Ple,
sobre la "qüestió", ¿tan apagat estava que li va fer
falta escriure-ho després? 

Segurament tot és qüestió de prioritats. Això si,
totes en benicarlando... de Benicarló, no sigués que
algú no ho entengués. 
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COL·LABORA: Conselleria d’Educació de la Generalitat Valenciana

Es va celebrar la cinquena prova de la
Challenge de la Comunitat Valenciana de
ciclocròs a Alzira, amb la participació del
Club Ciclista Deportes Balaguer de
Benicarló, en un circuit totalment renovat i
amb unes zones molt tècniques de corbes,
on qualsevol errada podia tenir una dura
caiguda, i una recta llarguíssima amb vent
frontal.

En categoria màster 50 José Julián Balaguer
va estar molt prop del triomf per al final quedar
novament en segona posició. Va liderar la prova
en diverses ocasions, en una batalla a tres, fins
a la tercera volta, on el líder distancià en pocs
segons a José Julián i al
vencedor final.  Tot i
això, en el fossat de
grava, va tenir una
errada i va caure de cap
a la grava i, encara que
no es va fer res, els
segons que va perdre
van ser decisius atés
que no va ser capaç de
retallar-los i no va poder
traure profit de la
punxada del líder que
finalitzà sisè.Més tard
Isabel Balaguer prenia
part en la prova de
fèmines fent cinquena
en SUB23.La pròxima
prova se celebrarà a
Picassent.

CICLISME: BALAGUER, SEGON EN LA PROVA DE CICLOCRÒS D'ALZIRA

text VICENT�FERRER foto CC�DEPORTES�BALAGUER
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BENICARLÓ PREPARA LA CELEBRACIÓ DELS 45 ANYS DE LES FALLES

Dissabte 11 de Novembre, a la piscina
municipal de la Salera de Castelló, va començar
la temporada de competició per als equips de
categoria Màster (veterans), amb la disputa del
primer control provincial. Participaren 239
nedadors de 15 clubs de la Comunitat
Valenciana.

Dirigits per Miryam Martínez, el Club Natació
Benicarló va presentar un equip format per 15
entusiastes nedadors: Jordi Curto, Javier Vicente,
Javier Roca, José Arán, José Luís Alcaraz, José
Luís Moliner, Eloy Vinaiza, Arturo Segarra, Idoia
Vinaiza, Marta Nieva, Alexandre López, Damián
Vidal, Jaime Ibáñez, Susana del Olmo i Miguel
Piñana.  

Al primer control de la temporada, ja va haver
actuacions molt bones d’uns veterans que no li han
perdut el gust a la competició.

Les actuacions més destacades foren: la victòria
clara de l’equip de relleus mixte del CNB als 4x50 estils;
el triomf d’Eloy Vinaiza, als  50 lliures; la victòria de
Miguel Piñana, als 100 esquena amb una meritòria

segona posició, també, als 1500 lliures;  els segons
llocs de Susana del Olmo, als 100 braça i als 100 estils
i la segona posició de Jordi Curto, als 200 papallona. 

Significar les interessants marques de Susana del
Olmo, una de les esportistes més destacades de la
història de la natació de Benicarló, en el seu retorn a la
competició, que ens fan pensar que tindria moltes
possibilitats de ser, encara, competitiva, en proves de
categoria absoluta.

PRIMER CONTROL MÀSTER  A LA PISCINA OLÍMPICA DE CASTELLÓ

text i foto CNB


